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Kmetovalci iz Mihove 
so naprednejši od Cirkovčanov? 

Ni dvoma da se tudi splošne kmetij-
gĵ e zadruge v ptujskem okraju pre-
usmerjajo v socialistično gospodarstvo, 
po&ebno sedaj, ko je uveden novi fi-
nančni sistem. To dejstvo je dokazal tu-
di občni zbor kmetijske zadruge Cir-
Ijovci, v nedeljo 17. t. m. 

Zainteresiranost članstva je bila v 
preteklih letih zelo slaba. V zadnjem 
fasu se je povečala, kar vsekakor kare 
na razumevanje članstva, da si bo samo 
i gospodarsko močno zadrugo zvišalo 
produkcijo in s tem izboljšalo svoje iiv-
Ijenje. Na zadnjem zboru se je tudi po-
l^azala dvojna vrsta članov: Večina le 
23 napredek zadruge, del članstva pa 
zavira zadružno miselnost na vasi. Ne-
keteri poedinci so se vrinili v stari 
upravni odbor. Dovolili so, da se uniču-
je zadružna imovina ter so s tem 
ustvarjali pri članstvu malodušje in ne-
zaupanje do zadruge, kar kažejo tudi 
posamezni izstopi iz zadruge. Ti nega-
tivni pojavi jasno kažejo, da se za temi 
skriva reakcija, ljudje, ki jim je zadru-
ga trn v peti in ki želijo razjedati te-
melje naše socialistične graditve. Na 
občnem zboru so uvideli, da so med 
llanstvom cirkovške zadruge nemočni 
in da jih bo napredek zadruge prepri-
čal da so bili na napačni poti. Tisti pa, 
ki so iz določenih ciljev dali Izstopne 
Izjave, bodo se prosili, da jih zdor 
sprejme nazaj, samo vprašanje je, če bo 
novi upravni odbor te njihove prošnje 
upošteval. 

Priprave za občni zbor starega 
upravnega odbora so bile zanimive. 
Predsednik In knjigovodja sta konfori-
rala, nista pa pripravljala poročila eli 
sklepov, temveč svojo kandidacijsko li-
sto. Sam dosedanji predsednik zadruge 
Medved, se je stavil na prvo mesto, za 
njim so se vrstili njemu enaki, ki "»e 
uživajo zaupanja večine članstva. Poro-
čilo predsednika je bilo v petih bese-
dah, da je prevzel predsedniško mesto 

^ v sredini leta. ostalo pa da bo povedal 
'>wjigovodja. Predsednik nadzornega od-

tudi ni dal nikakega poročila. Iz-
javil je: »Ker predsednik UO ni dal po-
ročila, tud,- on nima ka j poročati in tu-
di zaradi tega ne, ker mu knjigovodla 
ni hotel dati potrebnih podatkov. Se 
bolj žalostno je prikazal letni zaključek 
knjigovodja zadruge, kateri sploh ni 
imel izgotovljene bilance kljub temu, 
da se je že drugič vršil občni zbor. Na-
pisal si je na lističe neke številke, ka-
terih po večini ni znal niti obrazložiti. 
Tako sestavljeni letni zaključek jasno 
kaže sliko človeka, kateremu čisti raču-
ni ne bi bili v prid. Jasno je, da s ta-
kim poslovanjem niso bili člani zado-
voljni ter so odločili, da mora stari 
upravn? odbor vse te stvari razčistiti in 
spraviti v red, novi upravni odbor pa 
bo začel znova poslovati. Vsekakor hi 
morali prisoditi temu občnemu zboru 
neuspeh, z druge strani pa lahko z za-
dovoljstvom ugotovimo, da je ravno ta 
občni zbor dokazal, da je v območju 
^ Cirkovci dovolj dobrih In poštenih 
članov zadruge, ki bodo znali postaviti 
svojo zadrugo na zdravo podlago. Ta 
^družna zavest in miselnost pa izvirata 
h okoliških vasi, posebno Iz Mihove, 
l̂ ier so imeli svojčas svojo kmetijsko 
zadrugo, katero so dobro vodili. Iz -go-
tovih razlogov so se priključili h KZ 
Cirkovci. Ti Mihovčani so videli, da 
'Jpravni odbor KZ Cirkovci slabo go-
spodari. Glede strojev so odločili, da 
svoje stroje zadrže v svoji vasi In z 
Vsemi sredstvi podpro svoj strojni od-

sek. Tako imajo 23 strojev v vrednosti 
700.000 din, kateri koristijo celi vasi. Od 
kmetov pobirajo po uporabi prispevke 
za popravila in za nabavo novih .stro-
jev Ponosni so na svoj strojni odsek, 
katerega vzorno vodi tov. Klajnšek 
Alojz. Ta ima vseh 23 strojev v uporab-
nem stanju in pripravljene za delo. Za-
radi tega ga zadružniki upoštevajo kot 
poštenega in vestnega člana in mu da-
jejo vse priznanje. Nasprotno pa je biv-
šemu upravnemu odboru KZ Cirkovci s 
predsednikom Medvedom na čelu v 
sramoto, da ležijo njihovi stroji, vredni 
300.000 din, v snegu, poleti pa so ležali 
v koprivah kljub temu, da ima KZ Cir-
kovci poslopje biv. USTROJ in dovolj 
prostora za svoj strojni odsek. Žalostno 
je, da ležijo zadružni stroji polomljeni 
po nekih šupah in da dosedanji uprav-
ni odbor ni imel evidence, kje se ti-stro-
ji nahajajo. Vprašajmo bivšega pred-
sednika zadruge, kakšne cilje je imel s 
svojo kandidacijsko listo, da je želel zo-
pet priti na predsedniško mesto. Vseka-
kor ni imel namena koristiti zadrugi. 

Vsled takega stanja se je pokazala 
nujnost, da članstvo zaupa upravljanje 
svoje zadruge ljudem, ki bodo s svojim 
poštenim in predanim delom dokazali. 

da se v Cirkovcih da dvigniti zadrugo, 
da bo vzor ostalim zadrugam v ptuj-
skem okraju. To nalogo bo vsekakor iz-
polnil novoizvoljeni upravni odbor na 
čelu s predsednikom tov. Medvedom 
Janezom iz Mihove Občni zbor je spre-
jel sklepe, da bodo odkupovali vse kme-
tijske pridelke preko zadruge, ustano-
vili pospeševalne odseke: živinorejslii, 
poljedelski, strojni in odkupni, zvišali 
bodo delež od 150 na 1000 din. Vsak 
član bo opravil eno vožnjo brezplačno 
za zadrugo. Svoj strojni odsek oodo 
uredili tako, da bodo pobrali vse stro-
je, ki ležijo pri članih in spravili v do-
ločeni prostor. Od krivcev poškodova-
nih strojev bodo zahtevali odškodnino. 
Dalje bodo zahtevali od USTROJ, da 
jim vrne njihov nepoškodovani traktor 
in samovezalnik. Nabavili bodo en nov 
traktor. Upajo, da jim bo šla oblast na 
roko in končno bodo začeli delati za 
izboljšanje svojih traktorjev. 

To so sklepi, ki kažejo, da bo KZ z 
novim upravnim odborom dokazala vsa-
mu članstvu, kar zmore napraviti novi 
upravni odbor, vsekakor pa upajo, da 
jih bodo pri delu podprli člani zadruge, 
kakor tudi OZKZ Ptuj in oblastni foru-
mi. -F. S. 

Gospodarstvo KZ Vurberk 
se vidno popravila 

V soboto 16. t. m. so na občnem zbo-
ru člani Kmetijske zadruge z zadovolj-
stvom ugotovili, da je KZ v preteklem 
letu z razliko od prejšnjih let kar doDro 
gospodarila. Uspeh je bil pravzaprav 
dosežen šele v zadnjih mesecih pretek-
lega leta. Upravni odbor, ki Je bil iz-
voljen na zadnjem rednem občnem zbo-
ru, ni Izpolnil zaupanje članstva. Zara-
di slabega gospodarjenja je KZ vedno 
bol; lezla v zgubo in dolgove. Članstvo 
je med letom postavilo nov upravni od-
bor, ki je z vztrajnim In vestnim delom 
napravil prelomnico slabemu gospodar-
jenju KZ. 

Da je delo KZ tako slabo potekalo, nJ 
bila krivda samo na prejšnjem uprav-
nem odboru, temveč tudi na usluž-
bencih KZ, predvsem pa na bivšem 
poslovodju, ki Je s svojim malomarnim 
delom povzročil KZ zgubo in primanj-
kl jaj Prav gotovo je bila v tem tudi 
krivda nadzornega odbora, ki ni kon-
troliral poslovanja nameščencev. 

Kaj lahko napravi zaveden in vesten 
zadružni nameščenec v prid KZ in 
članstva Je dokazal novi poslovodja, ki 
Je v par mesecih poslovanja prigospoda-
rll preko 30.000 dinarjev dobička. 

Kmetijska zadruga se je začela baviti 
pod vodstvom novega upravnega odbo-
ra tudi s semensko službo. KZ Vurberg 
nudi svojemu članstvu priznana seme-
na vseh vrst žit in ostalih rastlin. 

Po poročilu predsednika in ostalega 
odbora se je razvila zelo živahna disku-
sija. Clanj so se zanimali za dolgove, 
ki so jih povzročili v prejšnjih letih 
nekateri nevešči In malomarni odborni-
ki kakor tudi nameščenci In so zahte-
vali, da jih ti poravnajo. Članstvo se 
je tud,- zanimalo za poživitev dela sad-
jarskega in vinogradniškega odseka. 
Zastopnik OZKZ je med podajanjem 
pregleda gospodarskega stanja v svetu 
in pri nas podčrtal važnost vloge KZ 
pri rekonstrukciji in napredku našega 

kmetijstva. Ni dovolj, da se KZ bavi 
samo s trgovino, naj se loti vprašanja 
dviga kmetijske proizvodnje, utrjeva-
nja socialistične imovine ter prevzgoje 
članstva. 

Po izvolitvi novega upravnega in nad-
zornega odbora ter delegatov, je član-
stvo v cilju čim uspešnejšega bodočega 
dela KZ sprejelo razne koristne sklepe. 
Razširili bodo svoje gospodarstvo tudi 
na ostale panoge, predvsem sadjarstvo, 
vinogradništvo ter živinorejo. Odprli 
bodo zadružno gostilno. Poskrbeli bodo 
za strokovni dvig članstva ter priredili 
med letom razna strokovna in poučna 
predavanja. V okviru sekcije zadružnih 
žena bodo članice KZ priredile razne 
gospodinjske tečaje ter poučna preda-
vanja o vzgoji otrok. 

Občni zbor KZ Vurberg je pokazal, 
da je KZ v preteklem letu napravila 
viden korak naprej. Po zaslugi uprav-
nega odbora, predvsem pa tov. Kegla 
kot predsednika KZ, katerega prizade-
vanje je pripomoglo k dvigu KZ, je 
članstvo dobilo še večje zaupanje do 
KZ v pričakovanju, da Jim bo ista nu-
dila vse pogoje za prehod v napredno 
gospodarjenje. 

Članstvo KZ pričakuje z zaupanjem 
od novo izvoljenega upravnega odbora 
uspešno delo v tekočem letu v korist 
skupnosti. -o. 

Na Rodnem vrhu 
so razpravljali o davku 

V ponedeljek 18. februarja t. 1. so 
se zbrali v pisarni KLO v Rodnem 
vrhu kmetovalci in vinogradniki s pod-
ročja KLO Rodni vrh-Strajna zaradi 
vprašanj v zvezi s katastrom, plačilom 
davčne akontacije za prvo četrtletje, 
v zvezi 6 pritožbo Pajnkiher Antona in 
drugimi problemi. Navzoči so bili funk-
cionarji KLO in OF ter RK. 

Potem, ko Je predočil vsem navzo-
čim tajnik tov, Krušič razrez akonta-
cij za prvo četrtletje se je razvila ži-
vahna diskusija v zvezi z davki ter 
akontacijami, posebej pa še zaradi pri-
tožbe Pajnl?iher Antona iz Rodnega 
vrha, glede na njegov predpis akon-
tacije ter trditvami, ki jih je navedel 
v pritožbi na poverjeništvo za finance 
OLO Ptuj. Navzoči so bili seznanjeni 
z vsebino njegove pritožbe ter ga za-
radi lažnih podatkov, ki jih je nave-
del, ostro prijeli - Pajnkiher svojih na-
vedb ni mogel braniti, ker niso bile 
resnične ter se Je nazadnje še moral 
umakniti pred razsrjeno množico. S 
tem je dosegel, da se bo moral zago-
varjati zaradi navajanja neresničnih 
podatkov. -č. 

Kmetovalci iz Bukove cenijo 
organizirano delo 

v sezoni izvajanja občnih zborov KZ 
imela tudi KZ Bukovci prejšnjo ne-

deljo 5. redni občni zbor. 2e sama ude-
®̂žba na zboru je pokazala zanimanje 

članstva za svojo zadrugo in njeno go-
spodarstvo, katera postaja vse važnejši 
^"idilni gospodarski činitelj na vasi. 

Predsednik zadruge tov. KostanjeN^ec 
Wan je v referatu prikazal delo UO v 
preteklem letu ter poslovanje zadruge. 

UO so bile redne ter vsakikrat 
®klepčne. Gospodarski odseki, t j. ti-
^»lorejski, strojni, poljedelski, trgovin-

in kreditni, so igrali važno vlogo 
^̂  preteklem letu. Vsa organizacijska 

so bila po sklepu UO zadovoljivo 
^vršena ter se je venomer čutilo, da 
?^seki poznajo svojo važno vlogo in da 
j® izvajanje sklepov v veliko korist za-
^^ge kakor tudi posameznega kmelo-
^s^ca-člana zadruge. Zahvaljujoč nese-
pičnemn delu UO s predsednikom na 

kakor tudi požrtvovalnemu delu 
.^^bja zadruge, izkazuje finančni obra-

zadruge lepe uspehe. Zadruga 
pe la v preteklem letu v trgovini in 
J^^lnici 3,786.481 din letnega prometa 

odkupih pa 2,336.940 din prometa, 
rJPnega prometa 6.123.421 din. CJisti 
/^hodek poslovanja preteklega leta zna-
^ 141.203 din. Prvič v zgodovini nima 
^za<iraga zgube. Leta 1947 je imela 
^ ^ ^ a 16.000 dla dobička, katerega «o 

takrat razdelili kot nagrade UO in na-
meščencem. O razdeljevanju nagrad 
nameščencem na tem zboru ni bilo go-
vora. Z dobičkom tekočega leta bo Kri-
ta zguba prejšnjih let za 2/3, ostala 
/guba bo poravnana sigurno s poslo-
vanjem tekočega leta. 

Zanimivo je bilo poročilo upravnika 
zadružne ekonomije tov. Korošec Fran-
ca. Delovni dan ekonomije znaša 
306 din, kar je dokaz, da je življenje v 
ekonomiji precej boljše od privatnikov. 
V zadružnem kmetijstvu se odpirajo 
lepše perspektive za bodočnost. V Bu-
kovcih bo nastala kmalu dobra in zdra-
va Kmečka delovna zadruga po vzorcu 
sosede KDZ v Sobetincih. 

Diskusija je bila zelo živahna. Ogla-
sili so se tudi zastopniki KZ Markovci, 
ki so kot gostje prisostvovali občnemu 
zboru. Članstvo se je zanimalo, kako 
bo s primanjkljaji iz poslovanja zadni-
ge Iz leta 1948-49, v znesku 185.609 d ia 
ki jih j€ povzročila takratna poslovod-
kinja, In še danes bremeni zadrugo. Tu-
di tukaj je potrebna povrnitev škode po 
storilcih. Nadaljnja diskusija se je na-
našala na delovanje odsekov in potrebo 
po še večjem delovanju gospodarsicih 
odsekov, ki bodo odigrali v bližnji bo-
dočnosti veliko In važno vlogo. Refe-
fati na zasedanju Glavne zadružne 
se FUU, pred dnevi jr Beogradu pod-

črtujejo vlogo KZ na vasi ter napačno 
dosedanje podcenjevanje KZ kar je ne-
pravilno in škodljivo za naše kmetij-
sko zadružništvo. 

Ponovno sta bila Izvoljena stari 
upravni In nadzorni odbor z malo spre-
membo. Izglasovano je bilo povišanje 
članskega deleža na 300 din, kar bo še 
bolj poživilo samostojno delo zadruge 
istočasno se je videlo, da se članstvo 
KZ Bukovci zanima za. delo svoje za-
druge in da ji povsem zaupa. 

V tem sodelovanju članstva s svojo 
zadrugo in oklanjanjoč vmešavanje pri-
vatnikov pri odkupih, bo poslovanje 
zadruge v bodoče še uspešnejše, za kar 
so Jamstvo odbor in nameščenck 

CV. 

Vsem vaškim in občinskim odborom 
OF v ptnjskem okraju 

NaSe brate v Gornji soški dolini je 
doletela silna elementarna nezgoda, ki 
je že doslej povzročila nenadomestno 
škodo. Vsled številnih plazov, ki so se 
ntrgall, je mnogo ljudi izgubilo življe-
nje, porušenih je vrsta hiš in gospodar-
skih poslopij, ubito ogromno živine in 
uničenega mnogo ostalega premoženja. 

S čimvečjo pomočjo tem prizadetim 
krajem bi se naj izkazali ob tej nesre-
či tudi prebivalci ptujskega okraja. Za-
vedati se moramo, da so ti kraji pod 
Italijanskim fašizmom mnogo pretrpeli 
že pred vojno in da so med drugo 
svetovno vojno doprinesli ogromen 
delež v borbi proti tujim osvajalcem 
in da danes združeni v skupnosti jugo-
slovanskih narodov z vsemi silami po-
magajo graditi socializem. 

Vse frontne organizacije, kakor tudi 
odbore ostalih množičnih organizacij 
zato pozivamo, da takoj pristopijo k 

zbiranju pomoči za prizadete kraje. 
Prispevki naj bodo v denarju ali ma-
terialu. Denar naj se sproti nakazuje 
na tek. račun Izvršnega odbora OF 
Slovenije pod štev. 601-95 321-0 s pri-
pombo na zadnji strani poštne nakaz-
nice: »Denar namenjen pomoči priza-
detim krajem Primorske.« Sezname 
darovalcev in daril sproti pošiljajte 
Okrajnemu odboru OF v Ptuju v svrho 
objave organizacij in zasebnikov-daro-
vateljev v tisku. 

Ta akcija bo ponovni dokaz visoke 
narodne zavesti, ki se odraža v pri-
pravljenosti pomagati prebivalstvu Pri-
morske. 

Naj ne bo organizacije in prebivalca, 
ki ne bi hotel razumeti, da je ta social-
na akcija dokaz prebivalstvu Primor-
ske, da si v sreči in nesreči bratsko 
pomagamo. 

Okrajni odbor OF Ptuj 

Pomagajmo težko prizadeti Primorski 
Elementarna nesreča je težko pri-

zadela prebivalce Primorske, predvsem 
gornjo soško dolino. Človeške žrtve in 
materialna Škoda je ogromna, lahko 
trdimo nenadomestljiva. Prebivalstvo 
širom naše republike Slovenije in dru-
gih republik na lastno pobudo zbira 
pomoč v denarju, življenjskih potreb-
ščinah in gradbenem materialu. 

Pozivamo vse osnovne organizacije 
OF, sindikalne podružnice, podjetja, 
ustanove, obrtnike in ostale v mestu, 
da priskočijo na pomoč z denarnimi in 
materialnimi sredstvi . 

Denar nakazujte odn. osebno predaj-
te v pisarni MOOF Ptuj, K vedro v trg 1, 

dnevno od 8. do 12. ure, a pomoč v 
hrani in materialu pošiljajte Okrajne-
mu ljudskemu odboru Tolmin s sprem-
nim dopisom. O pošiljkah obveščajte 
tudi MOOF Ptuj v svrho obveščanja 
javnosti v Ptnjskem tedniku in Slo-
venskem poročevalcu. 

Dokažimo ponovno, da znamo ceniti 
zasluge primorskega ljudstva v borbi 
za osvoboditev in sedanji gradnji so-
cializma. 

Vse navedene pozivamo na medse-
bojno tekmovanje za čim uspešnejšo in 
nujno pomoč. 

Mestni odbor OF Ptuj. 

Ali za n e res ni mesta v Ptuju? 
Na predlog Okrajne zveze kmetijskih 

zadrug v Ptuju meseca februarja 1951 
so upravni odbori kmetijskih zadrug 
Budlna, Krče vina in Rogoznica sprejeli 
sklep o združitvi poslovalnice, ki Je pri-
čela z obratovanjem meseca marca. K 
uresničenju tega sklepa je bilo potreb-
no pristopiti v svrho znižanja režijskih 
stroškov, na drugi strani po osredoto-

čiti trgovsko poslovanje v center, ki 
je dostopen in najprimernejši za vse 
člane teh treh zadrug ne samo glede 
trgovine, temveč v cilju nadaljne okre-
pitve ostalih gospodarskih dejavnosti. 
Da je bila ta pot pravilna, dokazuje 
dejstvo, da je poslovno leto zaključeno 
z aktivo kot rezultat vsesplošne šted-
nje, ki je uvedena. 

Upravni odbori pa se že zdaleka ne 
zadovoljujejo z doseženim uspehom. 
Sô  problemi, katerih tekom enega po-
sloVnega leta ni bilo mogoče rešiti 
kljub vsem prizadevanjem poedinih 
funkcionarjev zadruge. Nedograjen za-
družni dom v Rogoznici je vsekakor 
pereče vprašanje zadruge, ki ga bo sa-
ma težko rešila brez potrebnih finanč-
nih sredstev. Gotovo je, da bi osamo-
svojitev poslovalnice KZ Rogoznica do-
prinesla znaiten delež k rešitvi tega 
vpraSanja, k čemer se ie že pristopilo, 
tako da bo zadruga v doglednem času 
prevzela poslovalnico Okrajnega maga-
zina. S tem bi bilo do neke mere re-
seno vprašanje poslovanja KZ Rogoz-
nica, nikakor pa ne KZ Budina in Kr-

čevlna, kateri na svojem teritoriju ne 
moreta osnovati poslovalnice, temveč 
jima je to možno le v samem Ptuju, 
kjer bi kot doslej obdržali poslovalnico 
za svoje člane. Ne gre pri tem le za 
ono drobnjakarsko trgovino ali po-
strežbo strank z živili in drugim indu-
strijskim blagom. Upravni odbori se 
zavedajo, da ima zadružna trgovina vse 

važnejše naloge, oskrbovati kmetijska 
gospodarstva z umetnimi gnojili, zaščit-
nimi sredstvi itd. Kljub temu funkcio-
narji Okrajnega ljudskega odbora za 
to doslej niso pokazali razumevanja. 
Ne bi mogli trditi, da Je v Ptuju po-
manjkanje trgovskih lokalov, tako da 
bodo mogla nova grosistična podjetja 
brez težav obratovati, kar je vsekakor 
treba pozdraviti, dvomljivo pa je, da £a 
kmetijsko zadrugo ne bi bilo mesta v 
Ptuju. Da Je poslovalnica zadruge v 
Ptuju potrebna, ki obsega k MLO pri-
ključene vasi Vičavo, Orešje, Krčevino, 
Stuki, Rabelčjo vas ter KLO Mestni 
vrh, na drugi strani pa Budino, Brstje 
nin Spuhljo z izrazito kmečkimi gospo-
darstvi, ni treba še posebej dokazovati. 
Dejstvo pa je, da sta dva izhoda za 
kmetijsko zadrugo Budina in Krčevina: 
ali obdržati poslovalnico v Ptuju, ali 
se pa odločiti za likvidacijo zadrug. O 
tem naj razmišljajo in sklepajo Uani 
na predstoječih občnih zborih, nedvom-
no bodo merodajni oblastni forumi ob 
teh ugotovitvah dali priporočilo za 
kmetijsko zadrugo v Ptuju. BeM. 

Nedograjen zadružni dom v Rogoznici 

Kmetfifslia zadruga Podgorci 
in 5 9 . 0 0 0 din dobička 

Upravni odbor Kmetijske zadruge 
Podgorci je s predsednikom tov. Petek 
Štefanom zadovoljen z uspehi, ki jih je 
dosegel lansko leto. Uspešen promet v 
poslovalnici ter umno gospodarstvo na 
zadružni ekonomiji sta zadrugi pripo-
mogla do dobička v višini din 50.000 
Treba je ob tej priliki omeniti, da bi bil 
uspeh še večji, če bi odbor v celoti so-
deloval pri izvajanju sklepov, ki so Jih 
sprejeli zadružniki na svojem lanskem 
zboru. 

KZ Podgorci j« tudi pri odkupovanju 

dosegla lepe uspehe. Omembe vredno 
Je dejstvo, da bi bili tudi ti veliko več-
ji, če bi se odbornik, ki je nakupoval, 
bolj brigal za svojo zadrugo, ne pa za 
trgovsko pKKijetje, za katerega je naku-
poval. 

Zadruga Je v lanskem letu vse pre-
malo skrbela za delo gospodarskih sve-
tov, ki so obstajali na papirju ne pa v 
življenju. Letos je članstvo izrazilo že-
ljo po delovnem živinorejskem ter vi-
nogradniško sadjarskem svetu. 
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Vinogradniki iz Cirkulan 
so se nevoljni razšli 

Za občni zbor kmetijske zadruge v 
Cirkulanah je vladalo precejšnje ::ani-
manje, kar je pokazala udeležba in Ži-
vahna diskusija. 

Skromni poročili predsednika uprav-
nega in nadzornega oi^bora nista po-
vedali kaj posebnega. Mnogo ugotavlja-
nja, pa malo konkretnega dela izhaja 
iz njiju; edino pozitivno v tem pa 'e 
priznanje, da je upravni odbor v pre-
teklem letu videl v zadrugi le trgovino, 
živinorejski in sadjarski odsek pa Je 
popolnoma zanemaril. Bolj zanimivo 
je bilo poročilo blagajnika. KZ Cirku-
lane tiči kljub aktivni bilanci za pre-
teklo leto še vedno v velikih dolgovih, 
ki so nastali v preteklih letih. Clanl bo 
s tem prikrajšani, ker zadruga, mes*^ 
da bi pomagala dvigati njihovo in svo-

je gospodarstvo, odplačuje stare dol-
gove. ' 

Odbora nista bila na občnem ^boru 
razrešena, ker niso bile urejene neka-
tere stvari v računovodstvu. 

Cesar niso pokazala poročila, je raz-
krila diskusija. Ta se je sukala okrog 
bivše poslovodkinje Horvat Lizike, ki 
je poleg zadružne še vodila svojo pri-
vatno trgovino, vendar tudi le-to pod 
firmo kmetijske zadruge. Člani so gle-
de tega izrekli svojo besedo, treba je, 
da jo izrečejo tudi odgovorni organi. 

Živahna je bila tudi razprava o na-
daljni gradnji zadružnega doma, kate-
rega potrebo je še posebej podčrtal tov, 
Rajher. Člani so sklenili dom dogra-
diti, seveda s pomočjo ostalih množič-
nih organizacij. -čec. 

II Miloi lili MMi ionpolaria 
Koncem, januarja t. 1. Je nastopil 

službo v KZ Makole nov poslovodja Iz 
poljčanskega okraja. Z novimi ljudmi 
pričakujejo zadružniki povsod nove na-
čine dela, predvsem pa boljšega gospo-
darjenja v korist zadruge, zato so tudi 
člani KZ Makole zelo radovedni, v čem 
se bodo odražali po krajšem času jspe-
hi njegovega dela. Pričakujejo od nje-
ga, da bo znal biti kot to pristoja za-
vednim uslužbencem KZ v predelih kot 
so Makole. Z razliko od prejšnjih po-
slovodij bo moral kazati vse zanimanje 
za svoje delo in čut odgovornosti do 
velike vrednosti zadružnega blaga, ki 

mu je zaupano in razumevanje za 
predloge članov KZ, kj dajejo dovolj 
pobud za koristno delo te KZ. 

Vsekakor" bi bilo napačno, če bi 
upravni in nadzorni odbor zahtevala cd 
novega poslovodje (upravnika), da bo ta 
sam opravljal vsa dela, ki odpadajo po 
pravilih na upravni in nadzorni odbor 
ali da bi nosil za vse sam odgovornost. 
Vsakomur, ki je zainteresiran na čim-
boljšem razvoju KZ, mora biti jasno, 
da več ljudi več ve in bi bilo napačno, 
če bi sedaj vsi samo gledali, kake uspe-
he bo dosegel novi poslovodja. 

,Pristavliani, tu ostanete, kjer štel' 
Med Dravinjo in Polskavo leži naša 

malo znana vas. Njena geografska lega, 
gospodarska delavnost prebivalstva ter 
raztresenost naselja ji daje tipično obe-
ležje haloškega kraja. Sosednji Polanci, 
ki imajo v naši bližini svoja zemljišča, 
so to resnico često sami radi poudar-
jali zlasti takrat, ko so se razdeljevale 
obveznosti do države. 

Pristava in Popovci, ki sta do leta 
1949 imeli svoj KLO, sta bili na nek 
nam nerazumljiv način priključeni h 
poljskemu kraju Sela. To okolnost so 
nekateri naši sosedje znali mojstrsko 
izrabiti v svojo korist in sicer na ta na-
čin, da so se pri obveznih oddajah 
kmetijskih pridelkov vrivali v haloski 
okoliš, kjer so bile obveznosti relativno 
nižje. 

Glas o ponovni teritorialni porazde-
litvi krajev na občine je poživel tudi 
naše davno stremljenje, da bi bili v 
sklopu takšne teritorialne enote, ki ima 
slične gospodarske in geografske prili-
ke. Zaradi tega smo predlagali OLO 
Ptuj, da bi se združili s sosednjima 
krajema Bolečko vasjo in Doleno. Naš 
predlog je lO OLO Ptuj tudi potrdil In 
nam za ureditev bodočih pisarniških 
prostorov dal nekaj materialnih sred-
stev. 

Pri vsem tem pa na zvit mešetarskl 
način ovirajo zopet »sosedje«, med ka-
terimi je tudi nekaj funkcionarjev 
KLO, ki s svojo zvito sposobnostjo vna-
šajo med vaščane zmedo. Na vso moč 
bi želeli dokazati, da je nekdanja halo-
ška vas »postala« poljska in kot takšna 
prlrodno spada »pod Sela. Za dosego 
svojih ciljev obljubljajo celo elektrifi-
kacijo, ki bi jo nai speljali iz Zupečje 
vasi pri Pleterjah (ko bi pa jo vendar 
lahko dobili iz mnogo bližjega Tržca). 
Pri ustvarjanju zmede se poslužujejo 
tudi krajevnih uradnih razglasov, ki so 
vsako nedeljo pred cerkvijo. Na ta na-
čin so preprečili množični sestanek OF 
Pristava. Nedavno je razglašalec pred 
cerkvijo dejal: »Vi, Pristavllani ne mi-
slite, da boste kam šli, vi ostanete tu, 
kjer ste!« Vem, da ostanemo tu, kjer 
smo, ker je tu naš dom. Toda smisel 
razglasa je povsem drugačen, zlasti ker 
še je med ljudmi začelo razburjeno 
vpraševanje: »Ali ne bomo imeli obči-
ne skupno z Doleno?« 

»Ce bomo ostali pod Sela,« so si mi-
slili Mlekuž Franc in drugi kmetje v 

Čitaj in širi 
»Ptujski tednik" 

Pristavi, »pa ne bomo vozili opeke za 
pisarno.« In tako se je zgodilo, da ope-
ka leži in se kvari, ker je tako aktivna 
lažniva in neumestna propaganda s 
strani nekaterih. 

Prepričani smo, da bo OLO Ptuj iz-
vedel sklep o združitvi Pristave, Po-
pove, Bolečke vasi in Dolene v eno 
občino, o čemer nas je uveril že z iz-
kazano pomočjo za graditev prostorov. 
Tako bodo odpadli pomisleki o prevozu 
opeke, ker smo prepričani, da jo bomo 
potrebovali. Vemo pa tudi, da bo ljud-
ska oblast In OF znala s pomočjo vseh 
poštenih državljanov našega predela za-
mašiti usta raznim propagandistom, ki 
se še oglašajo pri nas pa tudi drugje po 
okraju, boreč se za položaje. -n. 

Kai ie \ Maliofali bolj potrebno, 
a l i pekarna al i gosiilna? 

v Makolah se že dalje časa govori o 
pripravah za otvoritev krajevne gostil-
ne , nič manj pa se ne govori o ljudeh, 
ki so dali za to pobudo ir pričakujejo 
od te gostilne koristi za vse tukajšnje 
prebivalstvo. Mnenja glede koristi go-
stilne kakor glede kandidata za posio-
vodjo gostilne se že kažejo. Ali res te-
melji vse, kar se pripravlja, na intere-
sih skupnosti? Ali ni ustanovitev go-
stilne samo rešitev vprašanja, kako ra-
poslitl nekaj ljudi, ne glede nato, ali 
bo skupnost od tega imela koristi ali 
ne? Vsi ljudje niso bilj nikdar za go-
stilne in za popivanje ter ostalo, zato 
tudi niso tukaj vsi za gostilno v Ma-J 
kolah. 

Skoraj pri vsaki tukajšnji hiši pa .̂o 
l.iudj^, ki radi jedo kruh in je bilo do-
sle^ že nemalo razmišljanja o tem. da 
bi imeli v Makolah pekarno. Z rešitvijo 

tega problema bi funkcionarji KLO 
ugodili neštetim družinam, ki so sedaj 
navezane na kruh, ki ga mora KZ pri-
važati iz Poljčan. Prevozi niso danes 
poceni, zato pa je tudi pripeljani kruh 
dražji kot v krajih, kjer imajo pekar-
ne, Ali ni pri nas človeka, ki bi se upal 
lotiti pekovskih poslov? Ta bi imel vso 
oporo ljudstva. Krajevna pekarna se ne 
bi kosala s privatno tako kot se bo mo-
rala gostilna, če bo hotela obstajati in 
se uveljavljati pri ljudstvu. 

V Makolah je še več perečih proble-
mov, ki 60 prepuščeni reševanju v bo-
dočnosti. Ko bodo Makole priključene 
ptjuakemu okraju, bodo verjetno ptuj-
ski upravni in politični forumi pokazali 
vse razumevanje, da bo uresničenih 
vrsta koristnih ljudskih predlogov. 

-ja. 

Petrasov oče iz Poitgerc le zapelfal otroke v sol o 
Gosto, skoraj nepregledno je snežilo 

v onih dneh. Vsa pota in polja tja do 
Starošinc in gmajne preko Jablan do 
Haloz so bila odeta v debelo snežno 
odejo. Ceste so postale neprehodne, le 
tu pa tam je kaka samotna sled na-
značevala zasneženo pot. 

Vsa ravnina okrog Cirkovec je bila 
v jutranjem snežnem vrtincu zavita v 
tihi mrak. 

Gledal sem na polja in čakal, kdaj 
bodo začeli prihajati v šolo otroci. Ura 
je bila osem, a nikogar še ni bilo. 

Bodo prišli tudi danes? 
Tako polni so razredi v vsakem vre-

menu in rad gledaš te dolge vrste 
otrok, ki se vsako jutro zbirajo v šoli. 
Ali jih bo danes to vreme zadržalo 
doma? 

Sel sem na pot, da vidim, če bodo 
lahko prišli. Pota so bila globoko za-
snežena. Spoznal sem, da jim bo ne-
mogoče priti. 

Težka je bila pot za odraslega člo-
veka, a težja, še mnogo težja za otroka. 

V metežu sem začul zvončkljanje sa-
ni in kmalu se je iz njega izluščila 
velika senca. Petrasov oče iz Pongerc 
je zapregel tudi v takem vremenu, 

A glej, na saneh so kot grozdi viseli 
otroci. 

Obrazi so bili smejoči, lica zardela 
od vetra. 

Kam greste, otroci? 
V šolo! 
In odzvončkljale so sani v metež. 

Pred šolo so poskakali otroci v globok 
sneg, odhiteli v razrede, da se ogreje-
jc in se pripravijo na pouk. Kmalu 
je privozil s svojimi sanmi tudi Lam-
bergerjev stric iz Mihovcev. Vse kar 
je bilo mladih otrok, je viselo na sa-
neh. Starejši so gazili zadaj. 

Bodo prišli vsi? 
Otroci iz Strgonjce in Sikol? Bodo 

prišli drobni dečki in deklice iz Mihov-
cev, Dragonje vasi, Pongerc, Jablan in 
Starošinc? 

Vedel sem, da Starošincanov ne bo 
Dolga, najdaljša je njihova pot čez 
odprto polje, Razredi so se polnili, 
prišli so prav vsi, razen šolarjev iz 
Starošinc. Niso se mogli podati na pot. 
Mali Ivan bi obtičal v snegu; ostali 
so doma in čakali, da bo pot prehodna 
tudi zanje ali da se kdo ojunači in 
jih odpelje na saneh. 

Mislil sem na vse te naše otroke. Sre-
di zime sem videl na njih licih pomlad, 
lepo sončno pomlad. Kolikšna je njiho-
va ljubezen do šole, da se niti v takih 
dneh ne ustrašijo poti. 

Sola jim je prva. Ne plašijo se poti 
ne slabega vremena. S svojim učenjem 

pomagajo graditi našo lepšo bodočnost. 
In ko so potihnili viharji, ko je čez 

polja zažarelo toplo sonce, ko je otežila 
debela snežna plast, smo se skupno po-
dali na šolsko streho in očistili sneg. 
Cesa se branijo? 

Za vsako delo radi primejo v prostem 
času. 

Veselo so se zagnali na delo vrh stre-
he, dobro zavarovani z vrvmi. 

»Ivan, ali vidiš v Makole?« je vpra-
šal Medvedov dečko iz Starošinc. »O 
ne, pač pa vidim Starešinsko reko fn 
most,« je bil odgovor. 

Pa kaj bi vam o tem govoril, saj do-
bro veste, da v Starošincah nI ne reke 
ne mostov. 

Smeh je odmeval na vrhu strehe. 

Ali ste se videli umetnostno zakladnico 
na ptujskem gradu^ V lanskem letu je obiskalo vse zbir-

ke ptujskega muzeja 39.568 obiskoval-
cev, ki so si skrbno ogledali zlasti kul-
turnozgodovinsko zbirko na gradu. 

In kaj so med drugim videli? 
Tri gobeline, ki so nastali v začetku 

17. stoletja v flamskih ročnih delavni-
cah ali manufakturah. Tak gobelin }e 
izdelovalo na roko v posebni tkzv. go-
belinski tehniki (šivanje na slikano pod-
lago) po 10 do 20 delavcev ali delavk 
10 in tudi še več let. Kajti ni bilo eno-
stavno zadeti najfinejše barvne nljan-
se in tone, ki jih je nakazovala slikana 
podlaga. Nič čudnega, če so bili taki iz-

delki silno dragi In so si jih mogli pri-
voščiti samo bogati fevdalci. 

Gobelini, ki spadajo v skupino flam-
skih (v ostalih prostorih na gradu so 
namreč francoski), nam kažejo prizore 
iz grškega speva Odiseje, ki nam opisu-
je desetletne blodnje grškega junaka 
Odiseja potem, ko se vrača domov na 
otok Itako. 

Prvi od leve na desno nam kaše 
Odiseja, ki je s tovariši prišel na otok 
enookih velikanov Kiklopov. Predstav-
lja nam poglavarja velikanov, Kiklopa, 

ki je žrl ljudi. Pravkar je ugriznil Odi-
sejevega tovariša za stegno, med tem 
ko je drugega enostavno potlačil. Zviti 
Odisej pa ga hoče premotiti s tem, da 
mu ponuja vino, ki ga je nosil s seboj 
v vrču, i 

Drugi gobelin nam predstavlja beg 
Odiseja in njegovih ljudi iz špllje, v 
kateri so prebili noč polno strahu in 
groze. Ce preudarni Odisej -ne bi v spa-
nju in pijanosti oslepil Polifema, bi le 
ta enostavno pohrustal goste, ki so se 
nič hudega sluteč zatekli k njemu. 
Zdaj bežijo odeti v ovčje kožuhe, da jih 

slepi Pollfem ne bi spoznal med ovca-
mi, katere je spuščal zjutraj slep na pa-
šo. 

Tretji prizor kaže eno izmed nadalj-
njih Odisejevih doživetij: Odisej se po-
slavlja od kralja Alklnoja In njegove le-
pe hčerke Nausikaje, ki Je nudila Juna-
ku toliko gostoljubja potem, ko ga je 
našla s služabnico na morski obali, 
Odisej Je namreč doživel brodolom in 
ostal edini živ od ladjine posadke. Prva 
dva dogodka nam kaže na kontinuirani 
ali povezani način levi rob slike. 

Osrednji motiv pa seveda že kaže 
nec bivanja pri Fljakih, katerim je vla-
dal gostoljubni kralj. 

Na opisanih gobelinih nam brez dvoi^. 
padejo v oči visoke in močne človeSjj' 
postave. Tudi obrazi se nam dozdevaj! 
nekam slični, nameščeni, obleka pa v̂ , 
lovi, kakor da jo je vzvaloval močaJ 
veter. Nastali so v času, ko je, pravij^^ 
v umetnosti prevladoval tak način ^ 
manirizem. Opisani gobelini so pra^^ 
nasprotje drugj skupini, od katerih 
eden na nasprotni steni jedilnice, 
kateri komadi so žal močno poškodov^, 

nI in zakrpani, zlasti so vstavljene 
bordure — okrašeni robovi, kajti po 
tradiciji Lesslievi nasledniki Ditrich-
stelni niso znali ceniti njihove dragoce-
nosti in šele Herbersteini so jih ponov. 
no uokvirili in postavili na mesto, od 
koder jih še danes občuduje domačii 
ali tujec. 

Slika nam kaže v zgornjem delu tudi 
bogat štukatumi strop, ki je nastal oko-
li leta 1660. Nežno Izdelani medaljoni z 
vdelano školjko in lepo prepletenimi 
renesančnimi viticaml vzbujajo vtis iz-
redne skladnosti In lepote, ki so osre-
dotočili okoli vdelanih grbov Lessliev 
in Lichtensteinov, pod katerima visi 
ga t dunajski "lestenec iz 17. stoletja, , 

Pod gobelini vidimo še dve rene-
sančni skrinji iz 17. stoletja. To je del 
pohištva, ki je služIl do približno te 
dobe za shranjevanje obleke in je na-
domestoval pozneje nastalo omaro oi 
kredenco. Med skrinjama je s stekleno 
in porcelanasto posodo in pladnji oblo-
žena lepo rezljana miza, kar nam kaže 
primer fevdalno meščanskega okusa, ki 
ni več v skladu z našim, sodobnim 
okusom. 

Se marsikaj je ostalo, kar bi zaslu-
žilo opisa, ki bi nas popeljal za marsi-
koga v neznano bogastvo. Pa naj ostane 
za prihodnjič. Morda nam odkrije nove 
lepote in občudovanje. 

Odpri srce, odpri roke .«. 
za pomoč družinam s Pri-

morske 
Zaradi velike množine snega je za-

dela prebivalstvo na Tolminskem huda 
nesreča. Snežni plazovi so zagrmeli v 
dolino in porušili hiše In gospodarska 
poslopja, ubili živino ter terjali mnog« 
hoveških žrtev. 

Organizacija RK trka na srce vsei 
svojim članom pa tudi nečlanom, 1 
prebivajo v našem okraju. Okrajni oc 
bor RK naproša vse krajevne odbor 
RK, Podmladke RK na šolah in km^ 
tijske zadruge, da takoj organizirajo 
zbiranje prispevkov za prizadete kraj® 

Zbirali bomo denar, obleko, hranO' 
vsakdo naj odstopi to, kar najlaže pO" 
greša. Vsak prispevek bo dobrodošel' 
vsak bo našel hvaležno srce. Prej omf 
njene organizatorje zbiranja pa prosi' 
mo, da prikažejo našemu ljudstvu ^ 
bedo in trpljenje prizadetega prebi' 
valstva in da poskrbe, da akcija čî  
bolje uspe. 

Pokažimo, da ne zaostajamo za dru-
gimi okraji, ki so to že opravili ali V' 
še bodo, obenem pa dokažimo tuo 
svojo človekoljubnost in socialistične 
ZdV6st 

Okrajni odbor RK PtuJ 

V Lcskovcu so se v nedeljo 
kratkočasili 

v nedeljo 24. februarja t. 1. je Le«' 
kovčane zopet razveselil IZUD LeskJ 
vec z uprizoritvijo treh enodejank, 
so bile sicer kratke, vendar zelo 
bavne, kar tudi Leskovčani najbo^ 
žele. Prva je bila igrica »Zaklad«, *̂  
je spravila zlasti proti koncu gledal^ 
v smeh. Druga »Cašica kave« in tret]' 
»Dobrodošli« pa sta navdušili Leskov 
čane, da bi jih še več gledali. 

Pri teh igrah so nastopali nekate 
že stari igralci, v glavnem pa so P''̂  
vladovali novinci. Sodelovali sta t̂ .̂  
dve učiteljici. Poskušajo še pritegi^' 
učitelja, začasnega tajnika društva, 
bo lahko pomagal pri delu igral®^ 
skupino. — V nedeljo bo ponovitev-

V Leskovcu so vsi pogoji, da-se 
vije IZUD v zglednega posredoval 
izobrazbe in kulture med prebivalstvo, 
tega predela Haloz. 

Gorje mu, ^dor 
v nesreči 6ivQ 
sam . . . 

Organizacija OF Breg, 
Ptuj je 25. febmarja t. i, 
samoinlcatlvno podprlj 
akcijo za pomoč Pri, 
morski glede na veliko 
škodo vsled snežnih pla. 
zov in je nakazala lOOp 
Ljubljana 1500 din. 

Osnovna šola Lovrenc 
in Cirkovcl sta pred za. 
ključkom zbirne akcije. 

Nedvomno bodo ten 
zgledom sledile v naj. 
krajšem času tudi ostal 
organizacije, ustanove i 
šole v ptujskem okraji 

Flamski gobelini v ptujskem muzeju 

Pomagati bodo prizadetim iz Primorske 
Naša polja počivajo pod snegom. Son-

ce že toplo greje in ga počasi odtaja. 
Kako je v krajih tam ob Soči zaradi 
snega, smo z učenci v Cirkovclh mnogo 
govorili. 

Ko smo se lansko leto peljali s temi 
otroci po dolini Soče, jim je ostala ta 
pokrajina v lepem spominu. V njej so 
videli lepoto naše sončne Primorske. Ko 
sem jim pripovedoval o nesrečah, ki 
jih povzročajo snežni plazovi, so se za-
mislili. 

»Kako bi pomagali?« 
»Zbirajmo!« 
Kar bomo zbrali, bo za naše ljudi ob 

meji, za deco v lepih primorskih kra-
jih, katero so lansko letp in že preje 
spoznali. Takrat so obirali prve češnje 
po Vipavski dolini. Danes pa je tam ta-
ko težko. Snežni plazovi ogrožajo cele 
vasi. Povzročili so veliko škodo. 

»Zbirajmo!« so rekli. 
V petek smo začeli zbirati, v dveh 

dneh, 22. in 23. 11. so tekmovali razre-

di med seboj, kajti pomoč je nujna. 
V soboto so zaključili prvo akcijo !n 

takoj odposlali denar Izvršilnemu od-
boru OF v Ljubljano. Skupno so v dveh 
dneh nabrali 2344 din. 

»Se bomo dali,« so rekli. 
In ko sem gledal to deco pri štetju 

denarja, sem zopet videl v njih očeh !n 
na njih licih sočutje in smisel za pomoč 
bližnjemu. 

Taka je deca Iz šole v Cirkovclh, ki 
tudi predstavlja pomlad, v katero gre-
mo. Tudi ti otroci pomagajo graditi s 
svojim učenjem in s skupnim sodelo-
vanjem, kjer je treba. -ec. 

Zima na Polenšaku«. < 
Ta zima nas je prav zares namera-

vala odtrgati od bližnjih sosedov in od 
oddaljenega sveta. A mi se ji ne pl-i-
stimo. Sneg vztrajno odmetavamo s 
potov in si delamo gazi. Kljubujemo 
zimski trmi In spričo njenih srditih po-
javov se ne zapiramo v hiše. Vsak 
drugi dan hodimo na hrib — v našo 
šolo. Med smehom si otresamo snežni 
puh in svetlo šolsko sobo napolnimo 
do zadnjega kotička. Hočemo se kaj 
naučiti, hočemo biti sposobni ljudje ob 
vseh življenjskih prilikah! Zato zvesto 
obiskujemo tečaj za prvo pomoč, kate-
rega nam prireja Rdeči Križ. Pri začet-
nem predavanju nam je okrajni zdrav-
nik dr. Rakuš razjasnil pomen tega te-
čaja in sedaj ga zvesto obiskujemo. Če-
prav je cesta proti Ptuju tako zasneže-
na, da obljubljeni predavatelj ne more 
do nas, tečaja nismo prekinili. Naše 
učiteljstvo nam je priskočilo na pomoč. 

Tečaj prve pomoči nas je res zajel 
celo množico. Prihajamo večji pionirji, 
mladinke, mladinci in žene. Pogrešamo 
edino še starejših moških zastopnikov 
našega kraja. 

Naš tečaj prve pomoči je zdrav, ko 
med potjo uživamo sveži zimski zrak, 
družaben, ko se skupaj znajdemo, po-
učen. ko toliko potrebnega izvemo. Z 
njim bomo premagali to z'mo ki nas e 
hotela zamesti. -č 

V Ptuju je končal tehnični 
tečaj PLZ 

Po štirlinpolmesečnem tečaju PLZ v 
Ptuju so bili 19. februarja t. 1. teore-
tični izpiti 36 tečajnikov tehnične 
službe PLZ mesta Ptuj, ki so končali 
z dobrim uspehom. 

Odlično oceno pri izpitih so dobili: 
Ivan Petek, Henrik Korenjak, Janez 
Mihelič, Ivica Repič, Jože Dvoršak in 
Kari Lončar Iz Ptuja. Prav dobre oce-
ne je dobilo 16 tečajnikov in dobre 13. 
Z zadostnim uspehom je končal samo 
1 tečajnik. 

Največ predavanj je bilo o reševanju 
ljudi iz zasutih zaklonišč, o zakloni-
ščih in vobče o tehnični službi. Preda-
vatelji in tečajniki so ves čas tečaja 
z resnostjo obravnavali naloge PLZ. 

V prihodnjem mesecu bodo novi te-
čajniki imeli več praktičnih vaj, na 
katerih bodo teoretično snov, pridob-
ljeno na tečajih, pokazali tudi prak-
tično. 
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Pust v Dornavi 
Razsvet l jena okna v ioU so dala že 

J{io slutiti, da pripravlja IZUD pre-
i® gfenje za Dornavo. 

Pust nam je to presenečenje pri-
pcsel-

pust. Pust krivih ust, 
turških brk, 
skozi vas, skozi trg 
nosi sam kratek čas ...«, 

je pust, krivih ust, stresel marsikaj 
^ smeh tudi v Dornavo. Kar po res-
ici povejmo: Izudovci so našega Pu-

jta malo podrezali in sami v režiji lo-
varišice Lovrečeve pripravili dva za-
bavna večera za odrasle in eno zabavno 
popoldne za pionirje. Naj še to pove-
mo, da je vrednost prireditev v resnici 
mnogo večja, kot je njen zunanji videz, 
Itajti izraz so spontanega, kolektivnega 
jela vseh članov, ki so prav vsi sode-
>ali pri sestavljanju in izdelavi po-
/ameznih točk in je tudi smoter prire-
ditve izraz višje miselnosti: ves čisti 
dobiček bo vložen za dograditev dvo-
rane ZD vDomavl . | 

S Pustom jo je prlmahal v Dornavo 
grozanskl razbojnik Cefizelj, no, pa &o 
Domavčani dokazali, da se takih "az-
Ijojnlkov še malo In nič ne bojijo. SI-
cer pa IzgleUa, da Domavčane tudi sla-

ba vest ne tIščI preveč, kajti, ko se je 
pletla neka zamotana stvar »Pred so-
diščem«, ne le, da se na poziv napov-s-
dovalca ni nihče s slabo vestjo odstra-
nil, ampak so se nasprotno do razčišče-
nja te zadeve dušili v salvah smeha 
Rekli bi, da je stvar postala sploh ko-
lektivna in je občinstvo sodelovalo pri 
iskanju Nušičevega »Gumba«. (Seveda 
le s smehom!). Smeh se je stopnjeval do 
eksplozivnosti pri obisku »Pri dohtari«, 
no, Lukec in Domek sta pa tudi izčen-
čala med svojimi skrivnostmi marsika-

tero lukarsko-dornavsko skrivnost. Ker 
IZUD v svoji šaljivki »Tam dol' na 
ptujskem polju .,.« nI nič zlohotnega 
»vun dal« in so šaljivko menda vsi prav 
razumeli, še najbolj pa »naš Andrej«, 
ki ga vsi visoko cenimo in imamo radi, 
bo menda vse v nedu in lahko menda 
zaključimo: 

Pust v Dornavi je pokazal, da pod 
svojo prastaro krinko lahko nosi — 
kulturno zabavo In res srčno razvedrilo 
med ljudstvom. 

Igralcem dornavskega IZUD-a pa 
moramo prav vsem po vrsti Iskreno 
čestitati, saj so svoje vloge drug bolje 
od drugega odigrali, kar more biti le 
plod vztrajnega, marljivega dela in do-
brega vodstva. -ac. 

Kurenti so se prišli slikat v Ptu j 

U lečtlo k lei mnisl Mcl ? 
v 6. številki »Ptujskega tednika« je 

bil komentar o Ljudski univerzi, ki je 
I svojim pestrim programom razgibala 
tudi prebivalce našega mesta. Ptuju se 

marsikdaj v tem času žal moralo 
(čitati kulturno mrtvilo, nezanimanje 
za kulturno življenje itd. Komentator 
je ob koncu ocene predavanja o »Zgo-
dovinskih spomenikih Ptuja« omenil, 
da žal tudi tokrat obisk ni bil velik. 
Toda zdi se mi, da ni bil čisto objek-
tiven, posebno, če bi ta obisk primerjali 
6 prejšnjimi ali še bolje z zadnjim ob 
predavanju o pokojnem profesorju dr. 
Matiji Murku. 

Priznati moramo v resnici, da je 
pripravljalni odbor LU dobro in posre-
feno Izbral naslove predavanj v letoš-
nji zimski sezoni. Zadnji četrtek, 21. 
februarja, je ob smrti dr. Matije Mur-
ka, ki je umrl v Pragi 10. februarja 
1952. pripravil spominsko svečanost. O 
življenju In delu velikega učenjaka, 
slavista in narodopisca, čigar delo ni 
pomembno le za Slovence ali Slovane, 
temveč za ves kulturni svet, daslravno 
»mo mi sami o njemu vedeli le malo, 
je v globoko izbranih besedah govoril 

profesor Fran Alič. 
Mislim, da je odbor pravočasno ure-

vse potrebno za spominsko sveča-
nost: izdelal in razobesil je plakate, 
fazglasil po zvočniku, prestavil prosla-
vo s srede na četrtek, ker so se usluž-
benci OLO ta dan nahajali na terenu. 
Poslal je celo vabila na OLO Ptuj in na 
Okrajni komite KPS in na Mestni LO. 
Vprašanje je, če je bilo obveščanje iz-
vršeno dalje navzdol. Smatrali smo pač, 

je dolžnost prebivalcev Ptuja, da 
na kak skromen način poklonijo 

opominu velikega moža, kakor je bil 
jjaš rojak prof. dr. Matija Murko. Res 

bili krivični, če bi trdili, da je bila 
dvorana nezasedena. Vajeni smo nam-

posebno iz lanskega leta, treh ali 
fetih obiskovalcev, toda poglejmo, kdo je 
tvoril pretežno večino navzočih: oficirji 
"̂ LA, dijaki gimnazije in predvsem iz 
dijaškega doma. Od predstavnikov 
oblasti sta bila žal le dva zastopnika 
J^estnega komiteja odnosno fronte 
'̂ Ijub pravočasno razposlanim vabilom. 

in nekaj ostalih, večinoma le prosvet-
nih delavcev. 

Sploh je v Ptuju zanimiv pojav, da 
se. predavanj LU udeležujejo ljudje, ki 
na njih ne pridobivajo, temveč le ob-
navljajo znanje, kar pa seveda ni na-
men LU, ki naj bi v prvi vrsti posre-
dovala znanje delavcu In vsakomur, 
ki sicer nima prilike za izpopolnjeva-
nje in izobraževanje. Toda pri nas se 
pojavljajo pri predavanjih vedno eni 
In isti obrazi. 

Porazna je bila tudi slika na Prešer-
novi proslavi pred 14 dnevi v gledali-
šču. Večinoma so prostore zasedli di-
jaki, in predstavnike oblasti smo tudi 
takrat pogrešali. — Res je, da so več-
krat premalo kurjeni prostori, v ka-
terih se vršijo prireditve. Razumemo 
ljudi, ki so preko mere zaposleni, da 
se borimo večkrat z vsakodnevnimi 
potrebami, ki okupirajo zlasti žene In 
matere. Ne razumemo pa, zakaj Je od-
ziv na zabavah in veselicah, ki žal v 
Ptuju postajajo zadnje čase sredstvo 
za pridobivanje denarja za prireditelje, 
ki največkrat premalo gledajo na kul-
turno višino prireditev, tako poln, se-
veda brez vsakih posebnih vabil. 

Ali se bomo začeli zavedati, da po-
leg osnovnih materialnih življenjskih 
potreb mora za človeka obstajati tudi 
kulturno življenje, del katerega je prav 
tako p^-edavanje LU, zlasti če si ta pri-
zadeva podati tisto, za kar čutijo ljud-
je največ zanimanja in veselja. 

Mislim, da bi bil Izhod iz tega mo-
goč. Predavanja naj se preusmerijo in 
naj služijo le poglabljanju znanja stal-
nih obiskovalcev, ki prihajajo z nekim 
predznanjem. Pritegnemo tiste, kate-
rim so predavanja namenjena morda 
na drug način, kakršnega smo se po-
služevali doslej. 

Upam, da članek ne bo ostal brez 
odmeva. Morda se bo v naslednji šte-
vilki še kdo oglasil in napisal nekaj 
koristnih nasvetov ali lastnih mnenj o 
vprašanjih, ki morajo gotovo zanimati 
nas vse. Konstruktivna zdrava kritika 
je razčistila marsikatero nejasnost, 
zato upajmo, da ne bo odveč tudi ob 
tako važni zadevi kot je obisk preda-
vanj LU v našem mestu. -s-

^ Stonjcih bodo pok. Vmcek 
F r̂anca, tajnika KLO, težko 

pogrešali 
^ Markovcih je bil prejšnjo sredo 

februarja t. 1. pogreb nenadno pre-
•Jinuiega tajnika KLO Stonjci pok. 
^incek Franca, ki je bil član OF in se-
^^tar Gasilskega društva Stonjci. 

številnih udeležencih pogreba, 
katerimi žal ni bilo nobenega 

pdstavnika OLO Ptuj, se je videlo, da 
J '̂ il pok. Vincek Franc v KLO Stonj-
ci 2elo čislan kot dober vaščan in funk-
sî '̂ ®^ ljudske oblasti in da mu je Ijud-
» o izkazalo ob pogrebu poslednjo 

^^^ ^^^^^^ Stonjci od 1915 
tg; J® do dneva smrti in je veljal med 

J^iki KLO-jev v ptujskem okraju ta 
žg^^stnejšega upravnega delavca (n 
j ^ ^ n e g a člana OF. Kot mali posesf-
^ skrben mož in oče je bil v službi 

zelo pravičen. Večino problemov je re-
ševal KLO na skrbno pripravljenih se-
jah in zborih volilcev. Imel je vedno 
prijazno besedo za sovažčane, ki so pri-
hajali po opravkih na KLO. Iz dneva 
v dan si je pridobival kot funkcionar 
ljudske oblasti vedno večji ugled tudi 
pri nadrejenih forumih. 

V govorih ob odprtem grobu In ob 
položitvi vencev KLO in Gasilskega 
društva ter organizacije LMS so se 
udeleženci pogreba spomnili vseh vrlin 
pok. Vinceka Franca ob želji, da bi mu 
sledili po zglednem delu in ljudskem 
odnosu vsi sovaščani ter da bi mu bila 
lahka naša svobodna in neodvisna •slo-
venska zemlja, njegovi ženi in otrokom 
pa naj bodo sovaščani In ljudska oblast 
ob grenki izgubi dobrega družinskega 
poglavarja zanesljiva opora pri prema-
govanju vsakdanjih življenjskih te*a^' 

-k-

Spominska svečanost ob smrti 
profesorja dr. Matije Murka 

v okviru Ljudske univerze je bilo 
23. februarja osmo redno predavanje. 
Predaval je tov. prof. Alič Fran »O 
pomenu in delu Matije dr. Murka za 
nas Slovence«, 

v prvi polovici februarja je umrl v 
Pragi eden največjih slavistov In etl-
mologov, na« ožji rojak iz Drstele pri 
Ptuju, prof. Matija dr. Murko. Skupaj z 
Murkom je dal ptujski okraj Sloven-
cem velike može kot so: Krempl, Jar-
nik, Miklošič, v poznejši dobi pa še 
slovstvenega zgodovinarja Slodnjaka 
in Dušana Kvedra, generalpolkovnika 
JLA. 

Kratka Murkova življenjska pot in 
njegova dela: Rodil se je leta 1861 na 
Drsteli blizu Ptuja. Nižjo gimnazijo je 
obiskoval v Ptuju, višjo pa v Mariboru. 
Ptuja se izredno rad spominja, ix>seb-
no še svojih dijaških let v knjigi »Spo-
mini«. Ko je končal na Dunaju univer-
zo, se je seznanil tudi z velikim Mi-
klošičem in z Vukom Karadžičem in 
se navdušil za slavistiko. Tukaj se je 
Murko posvetil slavistiki in germani-
stiki, Odpotoval je v Rusijo, študiral 
ruski jezik in spoznal do potankosti 
vse napake tedanjega carskega režima. 
Ko se je vrnil iz Rusije se je v Ptuju 
poročil s Ptujčanko. Kmalu je bil pre-
meščen z Dunaja v Gradec, ki je kma-
lu postal središče njegovega kulturnega 
delovanja za Slovane, za nas Slovence 
pa še posebno. Pri svojem delu, — 
bil je vseučiliški profesor, — je poma-
gal v gmotnem oziru revnejšim slo-
venskim dijakom, prav posebno pa še 
Ptujčanom, Po prvi svetovni vojni se 
je hotel vrniti v Jugoslavijo, toda ta-
kratni režim ni pokazal razumevanja 
zanj In njegovo kulturno delo. 

Z velikim veseljem pa so ga spre-
jeli Čehi in Praga je postala nov cen-
ter njegovega kulturnega delovanja. V 
Pragi je sodeloval pri mnogih publika-
cijah, etimoloških in leposlovnih. 

Na domovino ni nikdar pozabil. Zad-
njič je bil v Ptuju leta 1933, ko je 
bil Imenovan za častnega člana Muzej-
skega društva. Sam je bil skupaj s 
Ferkom glavni inciator za ustanovitev 
ptujskega muzejskega društva. Proti 
koncu svojega življenja mu je opešal 
vid in tudi roke so se mu tre«le, da 
je moral svoja dela narekovati. Tudi 
Rusijo je še enkrat videl. Takrat je 
tudi že spoznal, da se v Rusiji ni ve-
liko spremenilo s socialistično revolu-
cijo. Njegova dela so neizmerne važ-
nosti za Slovence. On nas je postavil 
v vrsto evropskih narodov, ki Imajo 
svojo tradicijo, velike kulturne može 
kot Prešeren, Cop, Cankar in Zupan-
čič. Murko je tisti, ki je v avstroogrski 
monarhiji uveljavil tudi slovenščino. 

Profesor Matija dr. Murko je umrl v 
svojem 91. letu. Z njim smo Slovenci 
izgubili moža, ki nas je častno zastopal 
v inozemstvu. SP, 

Odkrita beseda o ljudski 
univerzi v Gorišnici 

»Ptujski tednik«, je objavil že dva 
doDisa o Ljudski univerzi v Gorišnici. 

Čutim v zvezi s tem notranjo potre-
bo, da opišem delo LU pri nas. 

Spočetka smo sestavili obširen pro-
gram predavanj, katerega smo prijavili 
pristojnim organom v Ptuj. Obljubljeni 
so nam bili predavatelji-strokovnjaki, 
vendar nas niso vselej dosegli vsled 
vremenskih neprllik. Ob priliki mno-
žičnega sestanka PAZ sem navzočim 
obljubil, da bodo predavanja pod vsa-
kim pogojem, vsak torek in petek, če-
tudi bi strokovnjakov iz Ptuja ne bilo. 
Bo pač kak gorišniški učitelj predaval. 

Spočetka je šlo gladko. Tovariš inž. 
Zoreč in veterinar tov. Lešnik sta pri-
šla med nas. Bili smo ju veseli. Oblju-
bila sta, da bosta še prišla. Visok sneg 
Ju je zadržal. Pomagali smo si sami. 
Učitelj R. je predaval o zgodovini Slo-
vencev. Kljub dveinpolurnemu govoru 
ni prišel do konca. Moral bo še pri-
hodnjič nadaljevati od francoske revo-
lucije dalje. Drug učitelj nas je sezna-
nil z zgodovino pluga. Končno ie pri-
šel med nas tov. prof. Martin Mavčec, 
ki je čebelarje zelo razveselil, saj je 
zaključil tridnevni tečaj čebelarjev s 
strokovno odličnim predavanjem. Siro-
kopotezna propaganda je privabila re-
kordno število poslušalcev k predava-
nju tov. prof. Lešnikove, ki je morala 
biti svojega us,peha (Vražjeverstvo) za-
res vesela. Odslej so strokovnjaki ostali 
v zavetju in učitelji so nadaljevali. Tov. 
Venta, posestnik iz Formina, nam je 
prikazal živinorejo v kakovostno, vse-
binsko sistematično dovršenem preda-
vanju, ki Je zaslužilo mnogo večjega 
obiska. Res je, prav tistega dne je bilo 
skrajno slabo vreme. Vse ostale vrzeli 
maši učitelj-predavatelj, ki je bil za-
poslen poleg svoje prosvetne službe s 
PAZ tečajem, ki je prav tako ob tor-
kih in petkih popoldne. 

Nepravilno se mi zdi, da mora učiti 
vedno isti učitelj. »Predavanje bi od-
povedali« so predlagali nekateri poslu-
šalci. To bi bilo neopravičljivo, kajti 
obiskovalci LU so bili iz Moškanjc, 
Formina in drugih okoliških vasi, ki 
so tvegali zasneženo dolgo in mučno 
pot. Učinek bi bil za LU zelo slab. Ugo-
tovil sem, da so mnogi poslušalci stalni 
gostje, pogrešal pa sem Gorišničane. 
Celo prosvetni delavci se redko poja-
vijo pri predavanjih. Številno se bili 
zastopani le pri »Vražjeverstvu«. Nihče 
izmed njih še ni sopredavatelj v LU. 
Tej je treba trdne podlage, prav po-
sebno ob njeni ustanovitvi. Sem mne-
nja, da so prav prosvetni delavci dolž-
ni biti pri predavanjih, pa naj predava 
kdorkoli. Ljudstvo bo njih posnemalo. 

Na programu imamo še več preda-
vanj in prosimo, da nam Ptuj pošlje 
predavatelje in nas podpre v volji za 
nadaljnje delo. 

Okrog Ptuja je še veliko 
ukaželjnih deklet 

Po dvomesečnem marljivem obisko-
vanju gospodinjskega tečaja v Ptuju 
v »Mladiki« in po pridnem učenju ter 
praktičnem delu v kuhinji ter pri ši-
vanju je v soboto 23. februarja t. 1. 33 
deklet iz Ptuja in okolice, delavskih 
in kmečkih hčer, bodočih žen in go-
spodinj z razstavo izdelkov in zaključ-
no prireditvijo končalo svoje delo. 

Z velikim zanimanjem, ki so ga ka-
zale tečajnice pri predavanjih in pri 
praktičnem delu se vidi, da je v de-
lavskih in kmečkih domovih večina 
deklet, ki si prizadevajo biti čimboljše 
delavke v gospodarstvu, čimboljše go-
spodinje ter negovalke in vzgojiteljice 
mladega pokolenja. 

Lepo in praktično urejena »Mladika« 
v Ptuju je bila upravi tečaja, učitelji-
cam in predavateljem velika pomoč, 
upoštevajoč, da morajo tečaji na po-
deželju v malih prostorih in v nepri-
merno pretesnih kuhinjah premagati 
številne težave, da pridejo do zažele-
nega cilja. 

Poleg dragocenih izkušenj ter zna-
nja, ki bo ostal dekletom po tem teča-
ju, pa jim bo ostal v spominu občutek 
toplega tovarištva, ki se je razvilo med 
dekleti in predavateljicami tekom 2 
mesecev obiskovanja tečaja, -V, 

V Zavrču je potrebna 
dvorana za prireditve 

Pod tem naslovom smo čitali v Ptuj-
skem tedniku z dne 22. t nv dopis iz 
Zavrča, ki opravičeno kritizira stanje 
dvorane za razne prireditve, shode in 
sllčno. Moramo si odkrito priznati, da 
je stanje dvorane res žalostno, celo 
smešno, ako jo primerjamo z »dvorano«. 
Iz dopisa sklepamo, da je dopisniku ne-
znano marsikaj, kar je v Zavrču naj-
bolj pereče. Ali se je morda nekaterim 
vprašanjem hote ali nehote izognil? 
Zavrčani smatramo za potrebno, da se 
ta dopis dopolni. 

Za časa jožeflnlzma je bila v Zavrču 
osnovana osnovna žola. 2e takrat je bi-
lo v Zavrču pomanjkanje prostorov. So-
la je bila stisnjena v takratno cerkveno 
hišo. V tem prostoru so od leta 1788 
naprej razni Reisingerji, Rottmannl, 
Postružniki in Pristemiki zabijali na-
šim dedom In očetom v glavo elnmal-
elns. V tem prostoru trgajo še danes 
naši otroci hlače pri učenju. Soba ni 
samo prizemna, ampak celo napol pod-
zenma, tako da je spodnji del oken v 
višini zemlje. 

Okupator je celo poslopje prezldal za 
svoje agitacijske namene po predhodni 
izselitvi tamkaj dolgo let stanujoče vdo-
ve, za katero dopisnik trdi, da »ji ni 
bilo težko, tujcu na ljubo, zapustiti 
novanje«. Vprašamo se, ali je kdo v 
Zavrču »dobrovoljno« zapustil svoje po-
sestvo in stanovanje »tujcu na ljubo«. 

Dopisnik trdi, da mu je dobro znano, 
da v Zavrču ni nikakršne stanovanjske 
stiske. Kako si kdo predstavlja stano-
vanjsko stisko v Zavrču nam ni znano. 
Znano pa nam je, da morajo zaradi 
»stanovanjske stiske« učitelji, uslužben-
ci in delavci drž. posestva ter kmetij-
ske zadruge stanovati v Dubravi, t. 
na teritoriju sosednje LRH, Zakaj KLO 
na svojih sejah ne odloči, da bo prese-
lil pisarno KLO drugam in zakaj ne od-
krije stanovanja za uslužbence, ki bo-
do potrebni po združitvi KLO. Res je, 
da bi se v Zavrfu pr j Murkoviču našlo 
enosobno stanovanje s kuhinjo, ako bi 
KLO in stanovanjska komisija uvidela, 
da se lahko v to stanovanje vseli manj-
ša družina. To stanovanje je že par let 
oddano neki mlajši ženski, ta pa že par 
let ne stanuje v tem stanovanju. Zakaj 
ji še ni odvzeto? 

Kako povečati dvorano res nI ugiba-
nja potrebno. Treba je prijeti tam, kjer 
je že začeto a še ni končano. Zadružni 
dom je v gradnji že par let. Ali bi bilo 
napačno že pripravljeni material po-
novno spraviti na svoje mesto? Malo 
dobre volje, organizacijskega duha, več 
odločnosti in Iniciative pa bomo z zdru-
ženimi močmi imeli res pravo »dvora-
no« za prireditve z lepim odrom in gar-
derobo brez krparjenja stare koče. 
Krparjenje bi nas tako ali tako stalo 
lepe tisočake, nazadnje bi nam vseeno 
ostala samo še »povečana klet«. 

Zavrčan. 

Kako deluje teleprinter? 
Ker se je teleprinter izkazal kot naj-

boljše, najzanesljivejše in najceneše 
sredstvo za posredovanje vesti in sporo-
čil, je postal sam po sebi umeven kos 
Inventarja poročevalske tehnike, V 
nemški notranji poročevalski služDi, 
kakor tudi v poslovnem prometu z ino-
zemstvom si dela brez njega sploh ni 
mogoče predstavljati. Število priključ-
kov v Nemčiji je že preseglo 1500, pa 
tudi v drugih kulturnih državah je v 
stalnem porastu. 

Proizvodnja teleprinterjev zahteva 
daleko več preciznosti, kot je je po-
trebno pri proizvodnji pisalnih strojev, 
ker tu ne gre samo za izdelavo pre-
cizno-mehanične naprave, ki absolutno 
zanesljivo deluje, temveč tudi za skla-
ditev te precizne naprave s sistemom 
petih električnih sunkov, na katerem je 
zgrajeno njegovo delovanje. Težki sun-
ki, ki jih mora vzdržati vozilo in celo-
ten daljnopisni sistem stavijo odpor-
nosti uporabljenega materiala najvišje 
zahteve. 

Kako pravzaprav deluje teleprinter? 
Prav tako, kakor so znaki Morsejeve 
abecede; iz kombinacije točk in črtic na-
stane vsaka črka teleprinterja v pete-
rih sunkih električnega toka, ki so s 
posebno ročico enkrat prepuščeni, dru-
gič pa zaprti. Kot je na primer v Mor-
sejevi abecedi znak B simboliziran s; 
črtico in tremi pikami, nastane v tele-
printerju črka B po dveh udarcih spoj-
ne ročice in treh sunkih električnega 
toka brez spojne ročice. 

Na Hajdini se zbirajo bodoče 
skrbne gospodinje 

v sredi januarja t. 1. je začel na Haj-
dini pri Ptuju gospodinjski tečaj za de-
kleta iz Njiverc, Kungote, Gerečje 
vasi, Slovenje vasi, Hajdoš, Skorbe in 
Hajdine, ki se jih je tudi takoj prija-
vilo 47. Tečaj je bil glede na veliko 
število obiskovalcev razdeljen na 3 
skupine, ki so Imele predavanja ter 
praktično delo Iz kuhanja in šivanja 
po dvakrat na teden. To veliko zanima-
nje bodočih mladih gospodinj je pod-
prla hajdinska šola, ki je dala na raz-
polago prostor, s svojim znanjem in 
izkušnjami pa so nam nudile pomo' 
tečaju upraviteljica šole tov, Cafuta 
ši vili j a tov, Zelenik Marija ter gospo-
din j a tov. Spolar Zora. Vabilu za pre-
davanje se je odzval tudi sodnik tov 
Ban iz Ptuja. 

Tečaj bo trajal do 16. marca t. 1., ko 
bo v hajdinski šoli razstava kuhinj-
skega in šiviljskega odseka tečaja. 

Po redni udeležbi deklet in po nji-
hovi ukazeljnosti se vidi, kako potreb-
ni so praktični in teoretični tečaji ns 
podeželju zlastj pozimi, ko imajo de-
kleta več časa za dopolnilno izobraže-
vanje kot ostale letne čase, ko je treo^. 
v kmetijstvu temeljito prijeti za delo 

To priliko, ko je zbranih na Hajdini 
47 deklet, večinoma dozorelih za samo 
stojno gospodinjstvo, bi moral znati 
izrabiti tudi odbor OF na Hajdini, ki bi 
lahko seznanil tekom predavanj ude-
leženke tečaja z osnovami marksistič-
nega gledanja na svet, z osnovami so-
cialistične morale in morale družbe de-
lovnih ljudi, ki ne pozna izkoriščanja 
človeka po človeku. Mladina iz naše 
okolice želi biti zdrava, svobodna 
smela vrsta državljank iz kmečkih 
družin dravskega polja, ki ljubijo svoj 
narod in svojo, domovino. 

Tudi osnovna partijska organizacija 
na Hajdini bi se morala zavedati te pri-
like za osvobajanje mladih ljudi raz-
nih predsodkov, ki vežejo delovne lju-
di s podeželja na ostanke zaostalosti 
in mračnjaštva — s primernimi pre-
davanji. 

Nedvomno bo v bodočem delu tečaja 
doslej zamujeno popravljeno, tako da 
bo tečaj na Hajdini uvrščen med naj-
boljše tečaje v ptujskem okraju. VJ, 

Kaj zanima Dornovčane? 
Da Imajo Domavčani dovolj smisla 

za svoje nadaljnje Izobraževanje, so 
dokazali s svojimi obiski LU, Prvim 
predavanjem je prisostvovalo 60 do 70 
ljudi, Z zanimanjem so sledili poljud-
no-znanstvenim predavanjem, ki so 
vsakokrat želi mnogo odobravanja. Za-
radi tehničnih zaprek pa je kar štiri-
krat zapovrstjo odpadlo napovedano 
predavanje, kar je razredčilo vrste 
vnetih poslušalcev. Tako se je zgodilo, 
da je predavanju »Ovzrejnih boleznih«, 
katerega so obiskovalci LU sami iz-
recno želeli, prisostvovalo le 30 ljudi. 
Tudi zelo zanimivo predavanje tov. 
Lešnikove »O vraževerstvu« bi zaslu-
žilo večji krog poslušalcev in bi ga vse-
kakor tudi imelo, da niso bili prav ta 
dan najbolj vneti poslušalci na nujnem 
terenskem delu. 

Odbor LU, ki je letos prvič pristopil 
k delu, bo izkušnje, ki si jih je pridobil, 
znal v prihodnji zimski sezoni gotovo 
izkoristiti za res uspešen dvig LU in s 
tem v splošen prid tukajšnjim prebi-
valcem, -ac. 

Domovsk^ dekleta se pri-
pravljajo za gospodinje 

Ob ponedeljkih in četrtkih se mi Je 
hudomušno prikradla v misel vesela 
popevka: 

»Kaj so to za ene ptičke, 
ki imajo rdeče ličke.,,?« 
Vesele, nasmejane, rdečih lic, so ob 

teh dnevih hitele mladenke v skupinah 
nekam in, ker so nosile včasih kakšen 
velik lonec, včasih ogromno kuhalnico 
in še razno »ropotijo«, ki spada v ku-
hinjo, si tako mimogrede uganil, da so 
prav gotovo tečajnice kuharskega te-
čaja v Dornavi. 

Kaj ti povedo naše vesele mladen-
ke?! To, da komaj čakajo, kdaj bo po-
nedeljek, kdaj Četrtek, da pohite na 
tečaj, od katerega jih še bolezen ne bi 
mogla odvračati. 

Da jih vidite pri delu samem! Zdaj 
so postale že prav spretne in si osvojile 
že marsikaj:, opravljajo gospodinjska 
dela, mesijo, režejo, tolčejo. . . kuhajo 
cvrejo, pečejo in si vestno beležijo re-
cepte. Tudi teoretičnemu delu pouka 
je določenih nekaj ur In to vsebinsko 
bogatih ur. Tudi one morajo vedeti 
kako se ljudstvo rešuje ostankov sred-
njeveškega mračnjaštva in spoznati 
morajo osnove novega gledanja na svet 
ter osnove socialistične morale. 

Od tega tečaja si obetamo velike 
uspehe. Še večje uspehe pa bi dosegli 
če bi bilo že letos storjeno, kar obljub-
ljamo za prihodnji tečaj. Zakaj bi mo-
rali čakati leto dni, da bi storili, kar 
nam je vsem našim mladenkam tudi 
iz skromnejših hiš, že letos potrebno? 
Zakaj bi morali leto dni zbirati sred-
sta ,da bi obiskovala tečaj tudi dekle-
ta, ki jim to sedaj ni mogoče, »kei 
nimajo tega in onega*? Kater^i od de-
klet iz Dornave, naj »je revna al' bo-
gata« ne želi biti dobra žena, dobra 
mati in gospodinja? Ce bi na to pomi-
slili organizacija AF2, gasilci, OF in 
RK, bi lahko že letos s tečajem dosegli 
uspehe, zaradi katerih bi nas občudo-
vala dekleta iz vsega okraja. 

Upravnica tečaja tov. Lovrečeva je 
storila vse, da bi bil njen kader šte-
vilnejši, četudi je prostor za tečaj zelo 
tesen, da bi prihajale v tečaj tudi mla-
denke, ki si to zelo želijo, pa so ne-
katere službeno zadržane ali pa si same 
ne morejo nabaviti za tečaj potrebnega 
materiala. Pri tem pa bi se morali 
vprašati, ali so tudi organizacije AF2 
RK in gasilcev s pomočjo OF storile 
vse, da bi imel tečaj zaželeni uspeh?. 
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Odprla diskusija 
Več dopisnikov in bralcev je dalo po* 

budo, da iim pustimo stolpec za disku-
sijo glede raznih vprašanj, ®a katera »e 
ljudje zanimajo In za katera želijo od-
govore s strani odgovornih ali priza-
detih. 

VELIKA NEDELJA 
Dopisnik H. želi, da bi bralci njego-

vega okoliša spoznali stališče KLO Ve-
lika Nedelja do vprašanja prizadetih; 
ol̂ âka} so bili nekateri kmetovalnl 
dolžni lani oddati koruzo, drugi pa ne?« 

TURŠKI VRH 
Bralee P. iz Zavrča želi, da bi dala 

upravni in nadzorni odbor KZ Tarsk.i 
vrh pojasnilo, če je res nastala pti ve-
selici 26. 7. 1951 po krivdi predsednika 
in tajnika KZ kaka škoda in kako b« 
ta škoda poravnana? 

CVETKOVCI 
Dopisnik B. ieli na pobudo ovaSča-

nov pojasnilo, kako se zavzemata KLO 
in odbor OF, ki sta pristojna za rešitev 
vprašanja mostov na Forminu, mosta 
pri Herguli, mosta čez Pesnico prt Ro-
škarju in mosta pri Senici, da bi bili 
ti mostovi popravljeni In ka] sta do^ 
lel doegla, da bi se to zgodilo taka) 
spomladi? 

DORNAVA 
Bralec S. h Domave želi od KLO po-

jasnilo na pobudo nekaterih davkopla-
čevalcev iz Domave, iz kakih razlogov 
se je zaračunala Cuš Janku za lansko-
letni pridelek samo osnova 42.000 din 
In ne več, četudi Je lani pridelal 0̂00 
kg pšenice, prodal 5 debelih svinj v 
vrednosti 72.000 din in pridelal 1500 1 
vina (prijavil samo 200 1)? 

MARKOVCI 
Dopisnik K. želi pojasnila v interesu 

vseh kmetovalcev v okraju, kaka zago-
tovila ima Poverjeništvo za kmetijstvo 
pri OLO Ptuj In KZ v okraju s strani 
Semenarne Slovenije, da bo v bodoče, 
zlasti pa že letos kmetijstvo v okraju 
oskrbljeno z vsemi potrebnimi semeni? 
Kj2 bodo ta na razpolago, ne da M M 
bilo treba za nje zanimati v MaribornI 
ali mogoče eelo v LJubljani? Kaj te v 
to svrho storilo Poverjeništvo za kme-
tijstvo? 

STRNISCE 
Bralec R. želi pojasnilo od Lovske 

družine Iz StmlSča kakor tudi ostalih 
lovskih družin v okraju, kako so Pod-
prle akcijo za prehrano divjačine, ko le 
bfl ta pred kratkim v najhujši stiski? 
Znano Je namreč, da so se drugod po 
Sloveniji lovske družine močno zavze-
male, da ohranijo preko zime čimveč 
divjačine. 

Je to še ljudski običaj? 
Med našim ljudstvom obstaja še Iz 

davnih časov med drugimi lepimi tudi 
navada, da zapro vaški fantje z veri-
gami cesto, po kateri se peljeta ali gre-
sta k poroki ženin in nevesta. Pri tej 
priliki zahtevajo seveda primerno od-
kupnino, ki Je tem večja, čim petič-
nejša Je nevesta in čim večja je gostija. 
Naše ljudstvo ta običaj neguje ter šale 
ob tej priliki sprejema z veseljem in 
razumevanjem. 

Kot take pa te navade niso mogli 
sprejeti gostje pri poroki v nedeljo 17. 
februarja, ko jih je pod ptujskogorsko 
cerkvijo čakala zaprta cesta ter skupi-
na »fantov«, ki so že precej v letih in 
ki 60 bili precej okrogli ter zahtevali 
v precej surovem tonu celih pet tiso-
čakov odkupnine. Celoten prizor, po-
sebej pa še nastop nekaterih »fantov« 
ob tej priliki ni bil v čast staremu in 
sicer priljubljenemu ljudskemu običa-
ju, še manj pa »prirediteljem« samim. 

Nesreča nikdar ne počiva 
24. februarja se je prevrnil s sanmi 

Pravdič Matija iz Zabjeka ter si poško-
doval nogo v gležnju. 

• 
Roko si je poškodovala pri padcu 

Prosnik Terezija iz Ptuja. 
• 

Skalo si je zasadil v obraz Skela Jo2e 
iz Janžkega vrha, ko je padel dne 23. 
februarja t. 1. 

• 
Levo roko si je poškodovala pri pad-

cu na cesti dne 24. februarja Bregar 
Marija iz Ptuja. 

* 
Mere Jože iz Vareje je padel pred tr-

govino v Vidu ter si poškodoval desno 
nogo v gležnju. 

* -

Kelenc Anton Iz Gorišnice, zaposlen 
pri tel. nadzorstvu v Ptuju, si je 23. fe-
bruarja poškodoval rebra, ko mu je 
spodrsnilo In je zadel v izolator. 

Na pustni veselici v Jurovcih 
Na pustni veselici v gostilni Pen v 

Jurovcih je prišlo do pretepa. Spopri-
jeli so se fantje iz Lancove vasi s fanti 
iz Tržca. V pretepu je izkupil največji 
delež Smigoc Jože iz Tržca. Pijani pre-
tepači so mu razbili čeljust ter ga po-
škodovali po obrazu, da so ga morali 
prepeljati v ptujsko bolnišnico. -c. 

NAROČNIKOM! 
Uprava mariborskega »Ve«tnika« Je 
poslala na naslove naših naročnikov 
na ogled »Vestnik«. 
Opozarjamo naše naročnike in bral-
ce, da bodo kot do«leJ redno preje-
mali »Ptujski tednik« in da ni tako 
kot menijo ponekod, da bo »Ptujski 
tednik« ukinjen in da bo ostal na-
šim naročnikom in bralcem potem 
na razpolago »Vestnik«. 

U p r a v a 

P o z o r ! P o z o r ! 
Izhajati bo začel zopet stari znanec 

T O T I L I S T 
ki ga bo izdajalo Novinarsko društvo. 

Citajte, razširjajte in dopisujte! 

Popoldnevne kinopredstave 
bi morale biti tudi za 
potujoče uslužbence 

Pred kratkim smo čitali v » f tu j -
skem tedniku« članek, v katerem Je 
bilo poudarjeno, da želi biti mladina 
'soma pri mladinskih kinopredstavah 
in da bi naj uprava kina preprečila, 
da ne bi k tem predstavam hodili tudi 
odrasli. 

Spadam v vrsto delovnih ljudi, ki 
se vozijo na delo v Ptuj z vlakom. Ča-
kanje na vlak sem navadno izrabila za 
obiskovanje popoldnevnih kinopred-
stav, kar ml je omogočalo, da sem «e 
vsaj malo razvedrila v kinu, ki ga pri 
nas nimamo. Odkar nam je obiskova-
nje popoldnevnih predstav onemogo-
čeno, se mi vsiljuje občutek, da je iz 
pametnega predloga nastalo birokrat-
iiko izvajanje prepovedi obiskovanja 
popoldnevnih kinopredstav. 

Dne 25. februarja t. 1. je tak biro-
cratizem dosegel višek. Pomočnik kino-
reporterja Pišek Je dobesedno izgnal 
pripadnika JLA iz kinodvorane, ki Je 
lotel izrabiti prosti čas za samoizobra-
ževanje in razvedrilo. Tokrat Je bila 
mladina na svojem mestu in Je prote-
stirala proti takemu birokratskemu 
nastopu. 

Upam, da bo uprava kina v Ptuju 
našla pota k taki rešitvi vprašanja po-
poldnevnih kinopredstav, da bomo lah-
ko uslužbenci po svojem delu in pred 
odhodom naših vlakov prosti čas ko-
ristno izrabili med gledanjem poučnih 
in zabavnih filmov mesto med poseda-
njem po lokalih ali kolodvorski čakal-
nici. SJ. 

Rojstva, poroke in smrti 
v januarju i L 

Mat. področje Ptujska gora 
Smrti: Zunkovič Terezija, roj. Smigoc 

iz Podloža; Letonja Jakob iz Dolene; 
Furman Janez iz Lešja; Dvoršak Ur-
šula, roj. Gorjup iz Brega pri Msljšper-
ku; Predikaka Matevž iz Pleterja; Hor-
vat Anton iz Medvede in 2^e lšek Neža 
iz Siteža. 

Mat. področje Destemik 
Smrti: Potrč Marija, roj. Muršec (1879) 

iz Sovjaka; Vertič Janez (1881) s Tr-
novskega vrha; Brumen Katarina, roj. 
Kramberger (1874) iz Svetine; Horvat 
Jožef (1873) iz Desinc; Zampa Katarina, 
roj, Kramberger (1892) iz Levanjc; Riž-
nar Anton (1907) iz Slavšine; Cuček 
Marija, roj. Potrč (1880) iz Trnovske 
vasi; Petrovič Marija, roj. Klaslnc 
(1881) Iz Hvaletinc; Cuček Jakob (1875) 
iz Vitomarc; Fekonja Marija, roj. Lju-
beč (1877) iz Hvaletinc in Fras Alojz 
(1903) iz Vitomarc. 

Okrajno avtoprevoznlštvo Ptu| 
obvešča vsa državna In zadružna pod-
jetja, zadruge in privatnike, da prevaža 
vsakovrstno blago na vseh relacijah. 
Cene zmerne. Naročila (ustmena, tele-
fonska in pismena) sprejema uprava 
podjetja. 

Moškanjski igralci so dobro-
došli v Gorišnici 

Gasilsko društvo Moškanjd nas Je 
z igralsko skupino v nedeljo dne 24. 
februarja 1952, kaj prijetno presenetilo 
v gorišniškem »Prosvetnem domu«. 

Sicer živahen in razgiban predpustni 
čas Je bil letos vsled visokega snega 
tn težkih potov takorekoč mrtev. Prav 
zaradi tega nam je nedeljska priredi-
tev dobrodošla. 

Kdo ne pozna »Mutastega muzlnkan-
ta«, »Faklna« in »Ne kliči vraga«? 2e 
naslovi vlečejo in Moškanjčani so pra-
vilno kalkulirall, kajti dvorana je bila 
nabito polna. Pred pričetkom je po-
zdravil vse navzoče tov. Franc Antolič 
ter Jih seznanil z vsebino prizorov. Ko-
maj je stopil za zaveso, se je prikazalo 
pet obrazov izza zavese, zares učinko-
vito razmeščenih ter so odpeli ljubko 
muzikantovo pesem. »Mutasti muzi-
kant« Je gledalce na mah pritegnil in 
spravil v razpoloženje. Glavno vlogo 
Je zelo dobro odigral tov. S. Petek. Vi-
delo se mu Je, da je že vajen odrskih 
desk. Avtor dovoljuje muzikantu upo-
rabo narečja, zato me Je uporaba pre-
drastlčnih germanizmov zbodla. Naš Je-
zik Ima primerna nadomestila; na odru 
je mesto izključno za književni jezik 
z upoštevanjem pravorečja. 

Ostali igralci so dobro odigrali svoje 
vloge. »Fakina« je nekoliko pretempe-
ramentno prikazal tov. Martin Firbas, 
ni pa bilo težko ugotoviti njegove odr-
ske sposobnosti, prepletene z rutino. V 
tem prizoru je vzbujal mnogo smeha 
molčeči tov. Alojz Vogrinec, ki pa je 
končno le temperametno spregovoril s 
krepkimi zaušnicami, da Je svojemu 
rivalu Faklnu izdrl kar dva zoba. 

Tretji prizor »Ne kliči vraga«, je 
sprostil gledalce. Dvorana Je bila na-
polnjena s smehom. V tem prizoru se 
je posebno izkazala Apoloni j a (Marica 
Obran). Njena igra Je bila prirodna in 
doživeta. Apolonina hčerka Milka (Liza 
Vogrinec), z vsem svojim srcem pre-
dana revnemu, zato pa bistremu Tone-
tu, se Je s svojo mimo igro prikupila 
gledalcem. Njen oče Jakob, ki si Je z 
vso trdnovratnostjo želel za zeta boga-
tega, a mevžastega kmečkega fanta, 
je klonil pred nenadno pojavo vraga. 
V posrečeni maski, še bolj pa s svojim 
odločnim nastopom, je vrag (Franc Ke-
kec) namah spreobrnil nedostopnega 
Milkinega očeta Jakoba (Ivan Antolič), 
ki je s tresočimi rokami sprejel v dru-
žino za zeta dobrega Tončka. 

Vsi nastopajoči so obvladali vloge 
brezhibno. Režija Je bila v dobrih ro-
kah (tov. Franc Antolič in Janez Fric). 
Skupina nam mnogo obeta, saj ima v 
svoji sredi prav sposobne člane, pred-
vsem tov. Marico Obran, ki nas Je s 
svojo naravno igro zelo presenetila, 
tov. Nežo Majerlč, Lizo Vogrinec, Vlad-
ka Firbas, Franca Kekca in druge. 

Vsi si želimo videti na deskah tudi 
kvalitetna dela. M. R. 

Š A H 
Brzotumlrja SD Ptu| za februar se je 

udeležilo 25 igralcev. V finalu je dose-
gel Kosmač s 5 točkami naslov prva.ta. 
Enako število točk je dosegel Rudolf; 
slede Pešl 4, Modrin j ak in Sorli 3,5 itd. 

Šahovsko društvo Ptuj prireja v okvi-
ru šahovskega tedna sledeče prireditve: 
V torek 4. marca množični brzoturnir 
po skupinah s pričetkom ob 19 url. 6. 
marca finalni brzoturnir ob 19. uri. 8. 
marca dvoboj JLA:SD Ptuj ob 15. uri. 
9 marca slmultanka ob 13. uri. 

Vse prireditve se vrše v Sindikalnem 
domu Železničarjev. Udeležba za člane 
obvezna, ostali vljudno vabljeni! R. 

Čebelarsko društvo v Ptuju 
priredi svoj redni letni občni zbor v 
nedeljo, dne 2. marca t. 1. z začetkom 
ob 9. uri predpoldne v sindikalni dvo-
rani železničarjev v Ptuju, Ormoška 
cesta 2, s sledečim dnevnim redom: 

1. Otvoritev; 
2. Izvolitev delovnega predsedstva; 
3. Poročilo upravnega in nadzornega 

odbora; 
4. Sklepanje o letnem računu in raz-

rešnica dosedanjemu odboru; 
5. Volitev članov upravnega in nad-

zornega odbora; 
6. Volitev delegatov za občni zbor 

Zveze čebelarskih društev; 
7. Sklepanje o ev. predlogih in pri-

tožbah članov; 
8. Slučajnosti. 
Vabimo vse čebelarje k udeležbi. 
Pri tej priliki vabimo vse člane, ki 

žele prejemati strok, glasilo »Slovenski 
Čebelar«, da tekom 8 dni vplačajo pri 
svojih družinah naročnino v znesku 
300 din, ker se Jim sicer pošiljanje li-
sta ne more za Jamči ti. Odbor 

Cene na ptujskem trgu 
za kilogram, liter ali komad 

v sredo, 27. februarja 1952 
Privatni sektor: čebula 65 do 70 din, 

čebulček 140, česen 140, fižol 40 do 50, 
hren 50 do 60, jabolka 40, jajca 9 do 12, 
krompir 12, kis domači 20, korenje 30, 
koruza 20 do 22, kaša ajdova 100, kaSa 
prosena 60, pšenica 40, ribe 40 do 80, 
moka ržena 35, moka koruzna 30, moka 
ajdova 45, moka enotna 50, moka bela 
100, motovileč 100, milo 80 do 100, ma-
slo 350 do 400, mleko 20, orehi 80 do 
100, olje bučno 280 do 300, purani 800 
do 1200, peteršilj 40, pesa rdeča 25, pe-
rutnina 200 do 400, proso 30, repa kisla 
14, redkev črna 20, solata edivija 50, 
sadje suho 50, smetana 100 do 120, sir 
domači 70 do 90, slive suhe 80, špinača 
50, zdrob koruzni 40, zelje kislo 20 do 
22, zelje v glavah 35, zaseka 200, meso 
suho 240. 

Mestna milarna Brstje: milo 100 din. 
Trg. podjetje Rožnik: solata endivija 

60, fižol 38 do 45, slive suhe 58. koruza 
20, karfijola 45, zeler 10, peteršllf 14. 
kaša ječmenova 55, riž 320, česen 110, 
redkev 10, olje bučno 220, čebula 53, 
korenje 10, zelje 20 din. 

Mestna ekonomija: kaša ječmena 60, 
redkev 10, peteršilj 30, mleko 20. 

JAlTVA ZAHVALA 
Ob okrevanju žene Helene dolg^j 

zahvalo primariju ptujske bolništ^^ 
dr. Kuharju, primariju internega 
delka dr. Piskemijai ter zdravniku 
delka dr. Penu, za vso skrb, ki so j 
posvečali za časa težke bolezni r̂ ^ 
ženi ter ji pomagali do ozdravljenji 

Moškanjci-Mezgovci, 25. febr. 
Dr. Cuš 

POZIV UPNIKOM IN DOLZNIKOJJ 
Na osnovi odločbe MLO Ptuj, 

111/1-52 z dne 1. februarja 1952 prei^ 
podjetje »Mestne gostilne Ptuj« g | 
februarjem 1952 v likvidacijo. 

Zaradi tega se glasom čl. 21. Uredil 
o postopku pri likvidaciji gospodarskji 
podjetij (Uradni list FLRJ št. 57, z 
18. decembra 1951) pozivajo vsi upnij 
in dolžniki, da prijavijo svoje terjatv 
oziroma obveznosti v roku 30 dni p 
objavi tega oglasa na likvidacijsko ko 
misijo pri Mestnih gostilnah v Ptuj; 
v izogib posledic čl. 23, odst. 3. ijt 
uredbe. 

Po tem roku se bodo dolžniki 6o<i 
nljsko izterjali. — Likvidacijska komi 
sija za likvidacijo Mestnih gostiln, Pt^ 

VABILO 
Kmetijska zadruga Juršlnci vab 

članstvo na 
REDNI LETNI OBČNI ZBOR 

ki se bo vršil dne 2. marca 1952 e prt 
četkom ob 8. uri v zadružni dvorani. 

D n e v n i r e d : 
1. otvoritev občnega zbora; 
2. izvolitev 3-članske verifikacijsii 

kombije; 
3. ugotovitev sklepčnosti; 
4. volitev predsednika občnega zb 

ra, dveh overovateljev in zapisu 
karja; 

5. poročilo upravnega odbora; 
6. poročilo nadzornega odbora; 

7. predložitev rač. zaključka i 
leto 1951. 

8. sklepanje o razrešnici uprav. oi 
nadz. odbora; 

9. volitev novega upravnega ii 
nadzornega odbora; 

10. določitev najvišjega zneska za ka 
terega se sme zadruga zadolžiti 
(obratni, sezonski in investicijsk 
kredit); 

11. predlog, pritožbe in sklepi člaa-
stva; 

12. predlogi in nasveti delegatoi 
nadz. oblasti; 

13. slučajnostL 
V slučaju nezadostne udeležbe člajj 

stva v smislu zadružnih pravil se h 
vršil eno uro po tem občni zbor n 
istem mestu in z istim dnevnim redoa 

ODBr« 

MALI OGLASI 
Slažbo gospodinjske pomočnice v Ptu-

ju želi 19-letna marljiva, ugledna 
deklica. Vprašajte v upravi 

Manjše posestvo in hišo v bližini Ptuje 
kupim. Naslov v upravi lista. 

Miren in pošten zakonski pdr brei 
otrok išče stanovanje z najmanj 2 ars 
zemlje kjer koli v okraju. Naslov v 
upravL 

Najditelja Izgubljenih očal (v začetto 
meseca februarja) prosim, da jih pro-
ti nagradi vrne v upravi lista. 

Razveljavljam delavno knjižico štev 
126028, registrirano pod št. 828 pri 
OLO Ptuj na ime Kolar Ferdinand 
Vičava 4. 

Zatekel se je lovski pes. Najditelja pro-
sim, da ga vrne Lazar Jožetu, Ba-
belčja vas 29. 

Prosim najditelja dokumentov na iJBi 
Jurgec Ana, babica v Markovcih, sta 
nujoča v Ptuju, Ormoška cesta 5, d 
mi jih proti nagradi vrne. 

Izgubila sem osebno izkaznico, legit 
macijo OF in bolniški list na in 
Anželc Roza, Stolna ul. 10, Marib< 
ter 8000 din in 1200 industrijskih b< 
nov. Prosim najditelja, da izgubljen 
proti lepi nagradi vrne. V naspr:)'' 
nem slučaju dokumente preklicuj^ifl 

Prijavna-odjavna obveznost 
še vedno obstoja 

Se vedno se ugotavlja, da se množ' 
državljanov ne prijavi, kakor tudi 
odjavi svojega prihoda ali odhoda 
stalnega aH začasnega bivališča. 

Zato opozarjamo, da mora prija^ 
predložiti v določenem roku tisti, " 
mora po zakonu biti prijavljen saiT 
ali pa njegov stanodajalec. Za tist' 
ki živijo v skupnem gospodinjstvu, m" 
ra predložiti prijavo družinski pogl® 
var. 

Za osebe izpod 16 let ne obstoji 
Javna obveznost, zato jih ni treba pf* 
javiti pri Prijavnem uradu Mestne^ 
ljudskega odbora, zaradi evidence 
lotnega prebivalstva mesta Ptuja. 

Nab i j e je treba tudi prijaviti spr® 
membo stanovanja, kakor tudi spr^ 
membo imena v slučaju poroke. 

Opozarjamo prebivalstvo, da se ^̂  
v zvezi s prijavno in odjavno slu^P 

[ vršila kontrola, ter vsakega, ki je doj 
^ žan predložiti prijavo, pa je ne 
, loži v predpisanem roku, kaznovalo P 

čl. 17 Uredbe o prijavljanju in odja^ 
' Ijanju bivališča (Urad. list FLRJ 39-50̂  

Opozarjamo tudi na obveznost P*'® 
dovanja osebne izkaznice, ki jo 
imeti vsak državljan FLRJ, ki izp®'̂  
16 let starosti. Isto lahko dvigne vs» 
dan pri tukajšnjem poverjeništvu 

j notranje zadeve, soba št. 1. 
, Iz pisarne Poverjeništva za noi**** 

sadeve OLO Ptol 

Telovadno društvo »Partizan" 
bo vzgajalo borbene državljane 

v nedeljo, 17. februarja. Je bil občni t 
zbor našega telovadnega društva, ki ga « 
moremo imenovati tudi ustanovni občni 2 
zbor, saj je društvo sprejelo preimeno- 1 
vanje in s tem nove smernice za delo 1 
pod imenom »Partizan«, ki Je enotno ] 
ime za vsa telesno-vzgojna društva Ju-
gosi a vi Je. ( 

Udeležba je bila dobra, toplo nastro- ] 
Jenje je vzbudila številna navzočnost ] 
mladine, ki kaže tako zanimanje za i 
delo In manifestira na ta način tudi ] 
svojo voljo in težnje, da bi društvo na- 1 
predovalo s svojim delom v bodoče. 

v imenu društvene uprave je pozdra-
vil navzoče predsednik Komac Slavo, 
ki je poudaril pomembnost preimeno-
vanja društva, saj Je telovadna organi- . 
zacija sprejela v svoj ščit ime, ki po-
meni zmago v najtežjih časih naše zgo-
dovine, pomeni slavno borbenost naših 
ljudskih množic, ki so se v nepozabnih 
partizanskih bojih oblikovale v svo-
bodno ljudstvo, ki Je zaživelo svobodno 
in bo samo oblikovalec novega življe-
nja na svoji svobodni zemlji, katere 
enovito moč spoznava svet pod ime-
nom FLRJ. 

Predsednik Je nadalje pozdravil go-
ste: tov. Predaniča, poverjenika za no-
tranje zadeve, kot zastopnika OLO in 
OK KPS Ptuj, tov. Ivana Kranjčiča, 
ravnatelja gimnazije, tov. Stanka Spraha 
kot zastopnika MOOF, tov. Franca Go-
loba kot zastopnika OKLMS ter prof. 
tov. Struno kot odposlanca »Partizana« 
okrožnega odbora Maribor. 

Predsednikove pozdravne besede so 
Izzvenele v poudarku, da bo društvo te-
žilo za tem, da zajame v svoje vrste 
čimveč mladine, zlasti delavske, ki jo 
tako obvarujemo raznih škodljivih 
vplivov. Starši sami bodo morali nuditi 
društvu pomoč. Spoznajo naj, da Je 
telovadnica prostor, kjer se njihovi 
otroci telesno razvijajo in krepe, da se 
njihov duh poživlja; vodstvo skrbi za 
to, da je telovadnica vzgojiteljica zna-
čajev, človeka, ki je pošten v odnosu 
do sočloveka in ga plemeniti ljubezen 
do rodne zemlje, do domovine. Starši 
morajo vedeti, da rastejo v telovad-
nici močni, borbeni ljudje, graditelji 
socializma, ki bo uresničen pomenil 
blagostanje v vseh pogledih in je zago-
tovilo miru, svobode, ki sta vir srečnega 
življenja Predsednik je tudi poudaril, 
da morajo vse naše šole in ustanove 
delati na tem. da se pomnože vaditelj-
ske vrste da bodo na razpolago ljudje, 
vzgojitelji naše mladine, za katero ne 
more in ne sme biti nobena žrtev pre-
teikai Da bodo vaditelj ske vrste dobre. 

bodo krajši društveni teCaJi, na katerih 
se bo mogoče pravilno in temeljito se- J 
znaniti s telovadnim sistemom in me-
todo. Pestra in živahna telovadna ura ! 
bo vabila našo mladino, ki jI mora te- 1 
lovadba postati navada in potreba. 
Jasno je, — Je rekel tov. predsednik — 
da bo društvo potrebovalo tudi gmotne 
podpore. Zato naj Ptujčani postanejo 
podporni člani društva. Razna podjetja 
in zadruge bo treba naprositi, da bodo 
poklanjala podporo, kakor sta to v mi-
nulem letu storili Potrošniška zadruga, 
ki je podarila 10.000 din, in Uprava 
voda, ki je darovala 5000 din. 

Dnevni red, ki ga je predlagal pred-
sednik, in ki je bil z vzklikom odobren, 
je vseboval potrebna poročila in volitve 
novega upravnega odbora. 

Tajnik Mišo Dobrina Je prebral iz-
črpno poročilo upravnega odbora. Dru-
štvo je imelo doslej 358 telovadnih pri-
padnikov, članov, mladincev in pionir-
jev obojega spola. Društvo je iznenadila 
obdolžitev, da je sodelovalo po članih 
uprave in pripadnikih pri sprejemu 
mariborskega škofa ob priliki birme v 
Ptuju. Na izredni seji je uprava ugo-
tovila, da gre verjetno za zamenjavo z 
Markovci, ker se v Ptuju birma sploh 
ni vršila. Društvo Je sicer dobilo za-
doščenje, ni pa moglo ugotoviti, kako 
je prišlo do obdolžitve. 

Strokovno delo samo, telovadba. Je 
bila v Mladiki in deloma v telovadnici 
gimnazije in dijaškega doma. V teh pro-
storih društvo gostuje in izreka zahvalo 
tistim, ki so dali prostore na razpolago. 
Ptujska javnost je mogla delo telova-
dečih oceniti na telovadni akademiji v 
mestnem gledališču, telovadci pa so po-
kazali svojo spretnost tudi v Ormožu 
in Stmišču. Pionirke so pod vodstvom 
načelnice Gizele Zavadlalove dobile z 
vajami »Igrajmo se« zvezno prvenstvo. 

Izčrpno je bilo tudi blagajniško po-
ročilo. Želeti je, da bi za bogat inven-
tar, ki je potreben pri telesnovzgojnem 
delu, imelo društvo na razpolago čim-
več denarnih sredstev 

Vsa poročila, tudi poročilo nadzor-
nega odbora, so bila sprejeta kot iz-
črpna in pravilna Volitve so bile javne 
in soglasno so bili izvoljeni: 

U p r a v n i o d b o r - Predsednik Sla-
vo Komac podpredsednik Jurij Zadra-
vec. načelnik Stevan Edžedin, podnačel-
nik Branko Furlan, načelnica Gizela 
Zavadlal. podnačelnica Katica Carli. 
tajnik Mišo Drobina, blagajnik Ladi-
slav Sare, prosvetar Vida Sluga, gospo-
dar Joško Zega, zdravnik dr. Matija 
Mrgole. 

N a d z o r n i o d b o r : Boris Bačnar, 
Branko Bartol in Engelbert Letič. 

Č a s t n o r a z s o d i š č e : Lojzka 
Stropnik, Marica Mlinar in Franc Lu-
bec. 

D i s c i p l i n s k i o d b o r : Kancler 
Anton, Zupančič Darinka in Sare Silva, 

Ker ima telesno-vzgojno društvo 
»Partizan« nova pravila, jih Je udele-
žencem prebrala Gizela Zavadlalova. 
Bila so v celem odobrena in v tem je 
društvo sprejelo tudi nove smernice za 
delo, ki bo potekalo v smislu pravil. 

H koncu so »e oglasili gostje. Občni 
zbor je najprej pozdravil prof. Struna, 
ki je pohvalil dosedanje delo in izrazil 
prepričanje, da bo društvo v bodoče 
delalo še bolje. Tov. Predanlč je ob-
ljubil vso podporo društvu, podčrtal Je 
pomembnost vzgojnega dela vaditelj-
skega zbora in pomembnost včlenltve 
mladine v telesno-vzgojno društvo. 
Praksa njegovega dela samega kaže, da 
mladina cesto iztiri, zaide na stranpota 
zato, ker ni pravilno zaposlena, ker 
njeno zanimanje ni pravilno obteženo. 
Telovadnica Je eden usmerjevalcev ple-
menitega udejstvovanja telesnih in du-
ševnih vrlin. Tov. Stropnik, upravitelj 
šole učencev v gospodarstvu raznih 
strok, je naglasil potrebo povezave z 
delavsko mladino. Društvo se bo vse-
kakor potrudilo navdušiti tudi naše 
vajence za telovadbo. 

Občni zbor je navdušeno potrdil re-
solucijo, pozdrav »Partizanu«, telovadni 
zvezi Slovenije, ki se glasi: 

»Na svojem občnem zboru, ki se je 
vršil 17. februarja 1952, in ki je poglo-
bil navdušenje za naše delo, iskreno 
pozdravljamo »Partizana« telovadno 
zvezo Slovenije. Želimo se vzgajati, ra-
sti v predane, borbene državljane, gra-
ditelje socializma. Ime društva samega 
nas navdaja s ponosom in z ideali, ka-
terih najsijajnejši in polni cilj je: svo-
bodna, srečna, slavna domovina, svetu 
znana FLRJ. Zdravo! Udeleženci obč-
nega zbora »Partizan«, društvo za te-
lesno vzgojo v Ptuju.« 

Predsednik Je nato zaključil uspeli 
ustanovni občni zbor, se zahvalil za 

! obisk in sodelovanje ter vse zbrane pod 
geslom »V zdravem telesu zdrav duh« 

• pozval: »V telovadnice zbor!« 
Postanimo aktivni! Telesna vzgojs 

postani potrebna vsem! Telesno-vzgojne 
I društvo bodi mladini v ponos, starši 
. naj postanejo njegovi podporni član 
• — zgodovinski, kulturni Ptuj se obli-
• kuj v novi čas, telesna vzgoja bodi nujn 
i činitelj pri cblikovanju novega človeka 

državljana FLRJ. Sa-va. 


